
side 13side 2 side 3

Mathilde kan tæve dig

20-årige Mathilde Tegllund 
har dyrket kampsport, siden 
hun var syv. Hun er blandt få 
kvinder i den hårdtslående 
kampsport MMA og har vun-
det begge store kampe, hun 
har kæmpet.

Byggemand bogskab

Pim de Jager hamrer og ban-
ker på livet løs for at nå i mål 
med Bryggens nye bogskab. 
Han håber, at det kan stå klar 
inden vinteren sætter ind.

Lyskryds forsinket

Ombygningen af krydset ved 
Artillerivej og Axel Heides 
Gade er ramt af finansie-
ringsudfordringer. Derfor er 
projektet forsinket og krydset 
tidligst klar til foråret.

12. september 2024 
32. ÅrGANG  Nr. 08

Hans Tausen vendte hjem til Bryggen

VINGEFANG   
SIGRUN GUNNARSDÓTTIR

Udstilling 8. JUNI—22. SEPT 2024

Strandgade 91 / Christianshavn
nordatlantens.dk

I anledning af Hans Tausens Kirkes 100-års jubilæum er den velkendte gipsskulptur af reformatoren Hans Tausen, der tidligere 
stod i kirkerummet, blevet skiftet ud med en ny bronzeafstøbning. Kunstkritiker og verdensdame Bente Scavenius afslørede 
den nye statue på pladsen foran kirken ved festlig ceremoni                                                                      

TANGOBAR / NJALSGADE 23D / ISLANDS BRYGGE
LOKALEUDLEJNING / TANGOSKOLE / KURSER OG FOREDRAG

DU har brug for et lokale til din fest 
Konfirmation / Bryllup / Fødselsdag,
eller bare en god fest

VI har et fantastisk lokale på Bryggen, 
og hjælper dig gerne med at arrangere 
festen

Ring til Linus 27 11 24 10 og få en snak 
om mulighederne
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Nyt bogskab tager form
Arbejdet med at genrejse Bryggens populære bogskab skrider frem. Skabet har skiftet placering et par gange, men 
har nu fundet sit nye hjem foran Kulturhuset Islands Brygge

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Det har krævet blod, sved, 
mange frivillige arbejdsti-
mer, men arbejdet på Bryg-
gens nye bogskab skrider 
frem. I den bagende sensom-

mersol på Kigkurren knok-
ler Pim de Jager, der er en af 
drivkræfterne i genrejsnin-
gen af bogskabet, med at få 
sat beklædning på skabet. 

- Det er sibirisk lærketræ, 
fortæller han entusiastisk. 

- Det er ikke til at opdrive 
nogen steder længere på 

grund af krigen i Ukraine. 
Jeg besøgte fem byggemar-
keder i februar for at finde 
det, jeg har købt. Det var no-
get af det sidste. 

Genbrug
En stor del af materialerne er 

genbrug, de store træplader, 
som grundelementerne er 
bygget er, har Pim de Jager 
fundet på Den Blå Avis, og 
pakningerne mellem træpla-
derne er lavet af gamle cy-
kelslanger. Det er både mere 
bæredygtigt og holder også 
omkostningerne nede. 

- Genbryggen i Reykjaviks-
gade har støttet skabet med 
10.000 kroner. Men skabet 
ender nok med at koste det 
dobbelte. Så vi kommer nok 
til at søge nogle flere midler 
forskellige steder fra, fortæl-
ler Pim de Jager.

Den største investering 

er dog tid. Og den har Pim 
allerede lagt meget af. Men 
der mangler stadig en del 
ting, og arbejdet er frivilligt 
og foregår efter almindelig 
arbejdstid, så Pim de Jagers 
mest optimistiske bud er, at 
skabet kan stå klar senere på 
efteråret.

- Vi vil i hvert fald meget 
gerne have det færdigt og 
oppe at køre, inden vinteren 
sætter ind, fortæller han, 
men understreger, at han 
ikke kan love noget.

Beliggenhed, 
beliggenhed, 
beliggenhed

Skabet kommer efter planen 
til at stå ud til havnefron-
ten ved Kulturhuset Islands 
Brygge; mere specifikt uden 
for den store sal. Det bliver 
således også kulturhuset, 
der får ansvar for vedligehol-
delse af skabet fremadrettet, 
mens skabets brugere, og 
medlemmerne af Facebook-
gruppen 'Genrejs Bryggens 
Bogskab', selv skal stå for, at 
der er bøger på hylderne. 

Oprindeligt skulle bogska-
bet have stået ud for Lysthu-
set, men det ville karambole-
re med scene og teknik, når 
kulturhuset afvikler uden-
dørs koncerter. Og skabet er 
stort og tungt som et ondt år, 
så det kan ikke uden videre 
flyttes rundt på efter behov. 
Så i stedet kommer det nu 
til at stå ud for Salen på den 
anden side af kulturhusets 
udendørs dansegulv. 

et nyt bogskab er på vej til 
lokale læseheste.

Kulturhavn lukker og slukker
Efter 24 års havnefest lukker Kulturhavn Festival, fordi kommunen ikke har 
bevilliget penge til at holde festen kørende
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Da årets Kulturhavn Festi-
val i slutningen af august 
blev afholdt i Nord- og Syd-
havn, var det festivalens sva-
nesang. Efter 24 år med hav-
nekultur lukker festivalen 
nemlig. Det sker, fordi Kul-
tur- og Fritidsforvaltningen 
har standset bevillingen til 
Kulturhavn. Dermed blev 
årets festival den sidste. 
Det fremgår af Kulturhavns 
hjemmeside:

- Kulturhavn Festival har 
siden begyndelsen været 
finansieret af Kultur- og Fri-
tidsforvaltningen, men der 
er ikke blevet bevilliget pen-
ge til festivalen fremover, 
hvorfor dette års Kultur-
havn Festival var den sidste. 

Bryggetradition
Kulturhavn blev afholdt for 
første gang i 2001 i Havne-

parken på Islands Brygge, 
og i næsten 20 år var festi-
valen en tilbagevendende 
sommerbegivenhed i by-
delen med et sprudlende 
program af forskelligar-
tede aktiviteter langs hele 
havnefronten på Islands 
Brygge. Men allerede in-
den corona-epidemien af-
lyste festivalen i to år, var 
arrangørerne begyndt at 
skrue ned for aktiviteterne 
på Bryggen. Og da Kultur-
havn vendte tilbage for fuld 
styrke i 2022, var Islands 
Brygge helt forbigået til 
fordel for de nye byudvik-
lingsområder i Syd- og 
Nordhavn. 

Disse områder har dan-
net ramme om Kulturhavn 
de sidste tre år. Men nu er 
festen forbi. 

- Tak for mange gode 
år med Kulturhavn – det 
har været en fornøjelse at 
se Københavns kulturliv 
blomstre omkring havnen 
og at følge alle de gode 

initiativer og idéer, som er 
udsprunget af festivalen, 
skriver arrangørerne på 
Kulturhavns hjemmeside. 

i næsten 20 år var Havne-
parken på Islands Brygge 
epicenter for den årligt 
tilbagevendende festival 
Kulturhavn.
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Ombygning af kryds bliver forsinket

Tekst og foto: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der kom trafiklys for enden 
af tunnelen, da Teknik- og 
Miljøforvaltningen i foråret 
kunne oplyse, at den plan-
lagte ombygning af krydset 
ved Artillerivej og Axel Hei-
des Gade ville blive færdig 
tidligere end planlagt. Men 
nu viser det sig, at projektet 
bliver dyrere end forven-
tet. Derfor skal politikerne 
afsætte flere penge for at 
komme i mål. Og det forsin-
ker projektet. 

Fredning og 
ekspropriation 

Ombygningen har ellers 
været længe undervejs. Det 
blev besluttet at etablere lys-
kryds ved overførselssagen 
2021/22, hvor der også blev 
afsat 7,3 millioner kroner til 
projektet. På det tidspunkt 
lød vurderingen, at projek-
teringen ville gå i gang i 
2022, og at lyskrydset ville 
være færdigt i 2025. Den 
meget lange løbetid skyld-
tes blandt andet, at der var 
flere ubekendte faktorer i 
projektet, der skulle ryddes 
af vejen, før selve anlægget 
kunne gå i gang. 

Eksempelvis krævede 
ombygningen af cykelstien 
ind på Amager Fælled en 
dispensation fra frednin-

gen. Derudover skulle der 
også eksproprieres et hjør-
ne af daginstitutionen Hva-
lens areal for at gøre plads 
til den udvidede cykelsti. 
Men de forhindringer var 
ryddet af vejen i foråret; der 
var søgt og givet dispensa-
tion fra fredningen, og der 
var overdraget et hjørne 
på cirka 12 kvadratmeter 
af Hvalens areal. Jagten på 
en entreprenør kunne gå i 
gang.

Men da der var indhen-
tet tilbud i august stod det 
klart, at de 7,3 millioner 
kroner ikke slog til. Det 
oplyser Teknik- og Miljø-

forvaltningen. Derfor skal 
der nu søges om en såkaldt 
tillægsbevilling hos politi-
kerne. Først hos Teknik- og 
Miljøforvaltningen og der-
efter i Borgerrepræsenta-
tionen. Forventningen er, at 
det kommer til at ske i løbet 
af september og oktober, og 
hvis begge instanser giver 
grønt lys, kan arbejdet gå i 
gang henimod slutningen af 
oktober.

Rettidig forsinkelse
Den endelige tidsplan vil 

blive udarbejdet i samar-
bejde med entreprenøren, 

men som tidsplanen ser ud 
nu, forventer forvaltningen 
at starte anlæg i efteråret 
2024. Det nye kryds forven-
tes klar til at blive taget i 
brug i maj 2025, afhængigt 
af, hvordan vintervejret på-
virker anlægsarbejderne. 

Netop maj 2025 var fak-
tisk det tidspunkt, som 
også fremgik, da krydset 
oprindeligt blev vedtaget 
og finansieret i 2022. Så tek-
nisk set er tidsplanen ikke 
overskredet i forhold til den 
oprindelige plan. 

Det længe ventede lyskryds ved Axel Heides Gade bliver alligevel ikke klar i år

det nye lyskryds ved Axel Heides Gade bliver alligevel ikke tidligere færdigt. 

Amagers rammemand 
      Professionel indramning
      på eget værksted 

· Indramning af malerier,  
  litografier og plakater
· Alu- og trærammer  
  på specielle mål  
  samt standard mål

Åbent: man-fre 08.00-17.00 · lør 10.00-14.00 
Oliebladsgade 5 · 2300 S · 32 59 00 88

Grundlagt 1987

Alt glarmesterarbejde

udføres professionelt

kjaerulff@kjaerulff-tietze.dk

Caféen med den gode stemning
– lige ved Havneparken

Stor fadøl Carlsberg eller Tuborg (0,5l.) 35,-
Grimbergen (0,5l.) 45,-
Kronenbourg 1664 Blanc (0,5l.)  45,-
Brooklyn Brewery I.P.A. (0,4l.) 45,-
Almindelig flaske øl  24,-
Almindelig flaske øl 
fra 9.00 til 13.00 torsdag & fredag  15,-
Almindelig flaske øl hele dagen søndag  15,-

Uni-onsdag: Vis dit studiekort og få rabatter
Banko og Snyd én gang om måneden – 
Find os på Facebook: Café Isbjørnen

Café Isbjørnen · Reykjaviksgade 1 · Islands Brygge
Åbningstider:  Mandag til onsdag:  12.00 til 24.00
  Torsdag til fredag  9.00 til 24.00
  Lørdag  8.00 til 24.00
  Søndag  8.00 til 21.00
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Tre veje frem for ny cykel- og gangbro
Embedsmænd og rådgivere mødte et publikum med korslagte arme og 
hævede stemmer, da tre mulige linjeføringer for den kommende bro 
mellem Islands Brygge og Enghave Brygge blev fremlagt på borgermøde i 
Kulturhuset Islands Brygge

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Stemningen var anstrengt 
fra starten, da embedsfolk 
fra kommunen og rådgivere 
fra Rambøll præsenterede 
tre mulige linjeføringer 
for den planlagte cykel- og 
gangbro mellem Lyngholm 
på Enghave Brygge og Siri-
us Plads på Islands Brygge. 

Allerede inden præsenta-
tionen var gået i gang, tog 
en kvinde ordet og kritise-
rede beslutningen om, at 
der ikke ville blive taget re-
ferat fra borgermødet. 

- Det mener vi ikke er en 
konstruktiv måde at gøre 
det her på. Sådan var det 
også på sidste møde, og vi 
oplevede ikke, at opfølgnin-
gen var retvisende, sagde 
hun anklagende. 

G5 møde
Mødets formål var at infor-
mere om resultaterne af en 
udvidet forundersøgelse af 
den kommende bro, som 
forvaltningen har arbejdet 
på det seneste år. Den læg-
ger sig i forlængelse af tid-
ligere undersøgelser, der 
har indsnævret antallet af 
broens mulige placeringer 
og linjeføringer fra elleve til 
to, indtil der sidste år blev 
truffet beslutning om kun at 
arbejde videre med den så-
kaldte ‘G5’-løsning, der går 
fra Andrei Sakharovs Vej på 
Lyngholm til Sirius Plads på 
Islands Brygge. 

Denne linjeføring er dog 
ikke uden problemer, da 
indretningen af byrum og 
infrastruktur på særligt 
Enghave Brygge-siden ikke 
er forberedt til en bred bro-
landing eller til at håndtere 
tusindvis af daglige cykli-
ster gennem området. Der-
for blev der sidste august sat 
gang i en udvidet forunder-
søgelse, der skulle afklare, 
hvordan G5-løsningen kan 
realiseres i praksis. Ram-
bøll blev hyret som rådgiver 
og har i løbet af det seneste 
år lavet mere præcise op-
målinger af landingspunk-
terne, lavet trafiktællinger 
på begge sider af havnen og 
været i tænkeboks i forhold 
til, hvordan man kan lave 
trafiksikre løsninger. 

3,5 løsningsforslag
Nu er rapporten så klar. 
Borgermødet handlede så-
ledes ikke om, hvorvidt G5-
løsningen bør bygges, men 
om hvordan. Dét spørgsmål 
kommer forvaltningen med 
tre forskellige bud på samt 
en kombination af to af dis-
se. 

Den første model er en 
såkaldt ‘splitløsning’ med 
henvisning til, at broen de-
ler sig i to på Enghave Bryg-
ge-siden og fodgængere og 
cyklister går i land på hver 

sin side af kanalen. På den 
måde kan kanalen bevares 
i samme bredde som nu. 
Dog vil nogle nedgravede 
affaldscontainere skulle 
flyttes. På Islands Brygge-
siden vil denne løsning be-
tyde, at cykler og fodgæn-
gere følger det stiforløb, der 
allerede er gjort klar til på 
nordsiden af Sirius Tårne-
ne. Derudover vil man også 
kunne bevare legepladsen 
og de øvrige rekreative are-
aler på Sirius Plads. 

Den anden mulighed fø-
rer cykler og fodgængere 
ind mellem Sirius Tårnene, 
hvilket giver en mere di-
rekte adgang til Hilmar 
Baunsgaards Boulevard. 
På Lyngholm fordeler den-
ne løsning også cykler og 
gående på hver sin side af 
kanalen, men cykelstien 
hænger hen over kanalen. 
Kanalen kan altså bevares i 
fuld bredde, men ikke bru-
ges til ret meget, fordi den 
er delvist tildækket af cy-
kelsti. Til gengæld kan de 
underjordiske affaldscon-
tainere blive, hvor de er. 

Den tredje og fjerde mu-
lighed er, at broen på Lyng-
holm simpelthen fortsætter 
ind i kanalen, der dermed 
bliver stort set helt over-
dækket af cykel- og gangsti. 
Denne løsning bevarer de 
to kanalgader på hver side 
af broen, men selve kanalen 
forsvinder under broen. På 
Islands Brygge-siden kan 
denne løsning føres både 
nord for Sirius tårnene og 
imellem dem, som i de to 
første løsningsmodeller. 

intet ligger fast
Selvom arbejdet med G5-
løsningen er fremskredent, 
er intet endeligt besluttet. 
Ved borgermødet fik delta-
gerne mulighed for at kom-
mentere og give input til de 
forskellige broløsninger, 
som bliver taget med i de 
videre analyser. De kom-
mende måneder bliver der 
afholdt flere mindre, lokale 
borgermøder, og til novem-
ber endnu et stort et af slag-
sen. 

I starten af 2025 bliver 
politikerne i Teknik- og Mil-
jøudvalget så præsenteret 
for den færdige foranalyse, 
og på den baggrund skal 
de beslutte, hvordan broen 
skal se ud, og hvor den skal 
ligge. Om præcis et år vil 
broen så efter planen indgå 
i budgetforhandlingerne for 
2026, hvor finansieringen 
skal findes. 

Hair by DaHl
Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 

Åbningstider: Man.: lukket · 
Tirs., ons., tors., og fre.: 9.30- 17.30 · 

Lør.: 9.00-13.00

 

P
➜

PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Find Bryggebladet på Facebook og bliv 
venner med os dér! Her kan du følge med 
i vores opdateringer og give os tip om 
vores lokalområde.

FACEBLADET

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

splitløsning med landing nord for de to Sirius Tårne på 
Islands Brygge.

Løsning hvor cykelstien hængende ud over kanten på kanalen 
ved Lyngholm og med landing mellem Sirius Tårnene.

Løsning hvor broen fortsætter ind i kanalen ved Lyngholm og 
med landing nord for de to Sirius Tårne på Islands Brygge.

Løsning hvor broen fortsætter ind i kanalen ved Lyngholm men 
med landing mellem for de to Sirius Tårne på Islands Brygge.

Gamle elevers aften  
på Islands Brygge 2023
Traditionen tro afholder Skolen på Islands Brygge en 
aften for tidligere elever, i år torsdag den  
19. september 2024 kl. 17.00-18.30
i Udskolingen, Artillerivej 130.

Arrangementet er åbent for alle tidligere elever og 
ansatte på skolen.

Vi håber, at mange vil møde op til en hyggelig stund 
med glædelige gensyn. Der vil være lidt snack på 
bordene og mulighed for at købe drikkevarer.

Vi glæder os til at se jer.

Skolen på Islands Brygge
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Begrønning af Kigkurren rykker nærmere
Planerne om at indrette grønne og rekreative byrum ved Kigkurren samt i Snorresgade og Sturlasgade har taget et 
stort skridt fremad. Ved årets budgetforhandlinger blev der afsat 1,7 millioner kroner til at udarbejde en helhedsplan

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Gehl Architects
redaktion@bryggebladet.dk

I dag fremstår Kigkurren 
som en ørken af brostens-
belagte parkeringspladser 
og Snorresgade og Stur-
lasgade som brede asfalt-
boulevarder fra bydelens 
industrifortid, stort set 
uden gadetræer eller op-
holdsrum. Men håbet er 
lysegrønt for området, der 
udgør grænsen mellem det 
gamle Islands Brygge og 
de nyere bryggebydele mod 
syd. 

1,7 millioner
Et bredt flertal bestående 
af samtlige partier i Bor-
gerrepræsentationen, med 
undtagelse af Det Konser-
vative Folkeparti, har nem-
lig besluttet, at der skal ud-
arbejdes en helhedsplan for, 
hvordan Kigkurren og de to 
gader på sigt kan ombygges 
til grønne og rekreative by-
rum. I den netop indgåede 
budgetaftale har partierne 
afsat 1,1 millioner i 2025 og 
0,6 millioner i 2026 til pla-
nerne.

Gehls grønne plan
Idéen er ikke grebet ud af 
den blå luft. Faktisk har 
lokale kræfter arbejdet 
på at begrønne området i 
mange år, og i marts kunne 
Islands Brygges Lokalråd 
i samarbejde med en lang 
række virksomheder, be-
boerforeninger og institu-

tioner i området præsentere 
et konkret projektforslag. 
Stregerne var slået af Gehl 
Architects, der i deres ar-
bejde med projektet havde 
kortlagt området og konsta-
teret, at det ganske rigtigt 
er meget lidt grønt og ikke 
inviterer til ophold. 

På den baggrund udarbej-

dede tegnestuen et bud på, 
hvordan særligt de to gader 
kunne indrettes mere på 
fodgængeres og cyklisters 
præmisser og samtidig give 
plads til nye grønne byrum.

Begejstret borgermøde

Projektforslaget fik en varm 

modtagelse på et efterføl-
gende borgermøde, hvor 
politikere fra fem forskel-
lige partier så godt som gav 
hånd på, at de ville finde 
penge til en helhedsplan 
ved de forestående budget-
forhandlinger. Som sagt så 
gjort.

- Det er supergodt, at 

der nu sker noget med pla-
nerne, siger Klaus Mygind 
(SF), der både deltog på 
borgermødet og har siddet 
med ved forhandlingerne 
om den nye budgetaftale.

- Jeg vil gerne give et stort 
cadeau til Lokalrådet for 
det store forarbejde, de har 
lavet. Den kommende hel-

hedsplan er et vigtigt skridt 
i retning af, at planerne kan 
blive realiseret. 

Gehl Architects har udarbejdet et projektforslag til, hvordan Sturlasgade og Snorresgade kan gøres grønnere og mere venlige overfor cyklister og fodgængere.  

Ombygning af Lille Langebros 
landing
Forholdene omkring Lille Langebros landing ved 
Langebrogade skal gøres mere trafiksikre. Partierne bag den 
nye budgetaftale afsætter 3,7 millioner kroner til nye heller

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Det kan være en halsbræk-
kende oplevelse for både 
cyklister og fodgængere at 
komme til og fra Lille Lange-
bro på Amager-siden. Men 
det skal der laves om på. Po-
litikerne bag den netop ind-
gåede budgetaftale for 2025 
har nemlig afsat 3,7 millio-
ner kroner til ombygninger 
omkring broens landing. 

Konkret skal der bygges 
yderligere én helle samtidig 
med, at den eksisterende 
helle skal tilpasses.

Cykelgade 
Langebrogade
I forlængelse heraf blev 
der i budgetaftalen også 
afsat penge til at gøre Lan-
gebrogade til en såkaldt 
‘cykelgade’. Det er en sær-
lig type gade, der som ud-

gangspunkt er reserveret til 
cykler. I en cykelgade kan 
bilkørsel være tilladt, hvis 
det står på skiltene. Sådan 
er det eksempelvis i Nordre 
Frihavnsgade i dag. Det be-
tyder, at biler og busser er 
velkomne i gaden, så længe 
de bevæger sig på cyklernes 
betingelser. Samtidig er cy-

kelgaden et sted, hvor alle er 
nødt til at deles om pladsen. 

Partierne bag budgetaf-
talen har besluttet, at der 
frem mod 2027 skal bruges 
5,2 millioner kroner på pro-
jektering og anlæg samt en 
halv million på drift, service 
og mindreindtægter fra par-
kering.

de trafikale forhold ved Lille Langebro skal forbedres for 3,7 
millioner kroner.

18,7 millioner til ombygning af 
rundkørsler
Partier bag ny budgetaftale afsætter 18,7 millioner kroner 
til at ombygge rundkørsler for at øge fremkommelighed 
og trafiksikkerhed
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der skal ombygges rund-
kørsler for 18,7 millioner 
kroner. Det fremgår af den 
nye budgetaftale, som er 
indgået mellem samtlige 
partier i Borgerrepræsen-
tationen undtagen Det Kon-
servative Folkeparti. 

Ifølge aftalen er parterne 
enige om at afsætte de 18,7 
millioner kroner til “for-
trolige tiltag”, der skal øge 
trafiksikkerhed og frem-
kommelighed. Det fremgår 
altså ikke, hvor disse tiltag 
skal udføres, men ifølge 
Bryggebladets oplysnin-
ger har blandt andet én af 
rundkørslerne på Ørestad 
Boulevard været på bordet. 
Det var blandt andet et af 
Amager Vest Lokaludvalgs 
budgetønsker forud for for-
handlingerne. 

Væk fra Artillerivej

De tre rundkørsler på bou-
levarden er den største for-
hindring for, at de mange 
tunge jordtransporter, der 
hver dag kører til og fra 
jorddepotet på Selinevej, 
kan benytte Ørestad Boule-
vard i stedet for Artillerivej. 
Derfor har der i længere tid 
været et stort ønske om at 
bygge rundkørslerne om til 
eksempelvis lyskryds og på 

den måde gøre det muligt 
for jordtransporterne at be-
nytte Ørestad Boulevard. 

To af de tre rundkørsler 
vil med stor sandsynlighed 
blive sløjfet i forbindelse 
med byggeriet af en mulig 
ny metrostation ved DR-by-
en. Med budgetaftalen kan 
den tredje potentielt også 
være under afvikling.

Ny budgetaftale kan betyde et farvel til trafikusikker rundkørsel 
på Ørestad Boulevard.



FIND FLERE ARRANGEMENTER OG BILLETTER PÅ

Golden Days Festival:
Debattle 
om Hamsterhjulet

Degrowth Festival

Foredrag: 
Alt du skal vide om tang

Witch Market

Agnes Ea + Creatura + 
Bram van Langen + Anna 
Kajander (NO)

Souvenirs

Fællesmiddag 
på Bryggen

Broderisalon

Dicte & the Diamonds

Salsa Jam 
feat. Salsa la Vista

Ocean Orchestra 
– releasekoncert

15.9 17.9

20.9 21.9

21.9-22.9 27.9 28.9

29.9 2.10

Quizaften 
med Henrik Milling

13.9

19.9

2.10

KULTURPROGRAM  SEPTEMBER - OKTOBER
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Kommunen vil opsætte grej-container på Amager Fælled
Københavns kommune ønsker at opsætte en container med forskelligt grej til undervisningsbrug på den fredede 
del af Amager Fælled de næste seks år. Ifølge Amager Fælleds Venner vil dette være en uacceptabel inddragelse af 
fælledens natur
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: KK
redaktion@bryggebladet.dk

En container med grej til 
undervisningsbrug kan 
være på vej på den frede-
de del af Amager Fælled. 
Containeren skal efter pla-
nen stå på fælleden i op til 
seks år og benyttes til un-
dervisning i Københavns 
Kommunes Naturskole, 
som tilbyder gratis aktivi-
teter til alle folkeskolens 
klassetrin.

seks år er permanent
Men fordi området er 
fredet, kræver projektet 
en dispensation fra Fred-
ningsnævnet, hvilket Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
har søgt om. Det har Ama-
ger Fælleds Venner imid-
lertid modsat sig. 

I et høringssvar, som 
borgergruppen har sendt 
til Fredningsnævnet, skri-
ver Amager Fælleds Ven-
ner at: 

“Kommunen taler om 
midlertidig placering af 
containeren, men når der 
er tale om en periode på 
hele seks år, svarer det re-
elt til en permanent place-
ring og er at sammenligne 
med en egentlig bygning. 
Vi mener, at det er uaccep-
tabelt at inddrage yderli-
gere en del af Amager Fæl-
leds natur til bebyggelse. 
Den natur, der endnu er 
tilbage, har behov for at få 
lov til at være i fred uden 

menneskelig indblan-
ding”.

Hovedindgang lader 
vente på sig
Når kommunen i første 
omgang mener, at der 
er brug for at opsætte 
en midlertidig container 
med grej, skyldes det, at 
en planlagt permanent 
løsning er trukket i lang-
drag. Som led i planerne 
for Naturpark Amager er 
der nemlig planlagt en ny 
hovedindgang på græs-
arealerne på Amager Fæl-
led over for DR Byen me-
trostation. Det indebærer 
f lere mindre bygninger til 
ophold, aktiviteter og op-
bevaring af grej til natur-
formidling. 

Men hovedindgangen 
er planlagt på en del af 
Amager Fælled, som skal 
fredes, efter at planerne 
om at bygge boliger på 
strandengen lidt længere 
sydpå blev droppet. Det 
første fredningsforslag 
blev skudt til hjørne på 
grund af en klage fra Ama-
ger Fælleds Venner, og et 
nyt forslag er nu under ud-
arbejdelse. Og indtil fred-
ningssagen er på plads, 
er det uvist, hvorvidt byg-
geplanerne for den nye 
hovedindgang kan reali-
seres. 

5-6 år
På den baggrund vurderer 
Teknik- og Miljøforvalt-

ningen, at der kan gå op 
til 5 -6 år, før hovedindgan-
gen, og dermed den per-
manente grejbank, kan stå 
klar. Derfor ønsker man at 
opsætte den midlertidige 
container i de mellemlig-
gende år. 

I ansøgningen til Fred-

ningsnævnet bliver det 
beskrevet, at containeren 
skal beklædes med rå 
brædder lagt på en simpel 
trækonstruktion rundt om 
containeren, og klatrende 
hjemmehørende arter som 
for eksempel brombær el-
ler kaprifolie kan vokse 

vildt op ad beklædningen. 
Det gøres for at skabe et 
mere naturligt udseende, 
så containeren ikke væk-
ker opsigt i naturområdet. 
Containeren placeres med 
mindst en halv meters af-
stand til træstammerne 
og stilles på et punktfun-

dament eller lignende, 
som løfter containeren fra 
jorden. Der vil ikke blive 
gravet i jorden udover det, 
der eventuelt skal til for at 
udlægge fundamentet.

den planlagte container skal camoufleres med slyngplanter, så den ikke vækker for meget opsigt i naturen. 

sommeren forløb fredeligt i havnebadet 
Igen i år var der fred og fordragelighed i havnebadet, hvor livredderne udførte en anelse flere aktioner end sidste år. 
Igen i år har der på intet tidspunkt måttet udføres decideret livredning

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Livredderne i havnebadet 
slap for at redde liv i en som-
mer med meget lidt ‘action’ 
i bassinet. I de knap otte 
uger, hvor livredderne har 

holdt øje med badegæster i 
havnebadet, blev der udført 
i alt 3.276 såkaldte livred-
derindsatser, hvilket kan 
dække over alt fra at bede 
folk om at lade være med at 
løbe på det glatte trædæk 
til at forhindre drukneulyk-
ker. Sidstnævnte har hel-

digvis ikke været aktuelt en 
eneste gang hele somme-
ren, selvom det samlede tal 
for livredderaktioner er en 
anelse højere end sidste år. 

136 gange har livredder-
ne udført førstehjælpsaktio-
ner i havnebadet på Islands 
Brygge. Det dækker over 

eksempelvis hjælp til snit-
sår, bistik og skader efter 
møde med brandmænd. 
Til gengæld skal man helt 
tilbage til 2020 for at finde 
eksempler på decideret liv-
redning i havnebadet, da en 
15-årig pige, der ikke kun-
ne svømme, hoppede i van-
det og blev overrasket over, 
hvor dybt der var. Hun blev 
heldigvis hurtigt reddet op 
af vandet af livredderne og 
kom intet til. 

solsommeren ‘18 
Niveauet for livredderind-
satser i år har ligget no-
genlunde på niveau med de 
foregående år. Eneste und-
tagelse er sommeren 2018, 
som de fleste nok husker 
som en enormt varm, tør og 
nærmest uendelig sommer 
med elektriske sankthans-
bål på grund af et lands-
dækkende afbrændingsfor-
bud. Den varme sommer 
trak også københavnerne 
til vandet, hvilket gav liv-

redderne ekstra sved på 
panden. Her måtte første-
hjælpskassen frem hele 206 
gange alene i juli måned. 
Ifølge Anders Myrhøj, der 
var chef for TrygFondens 
livreddere på det tidspunkt, 
var der tale om en historisk 
travl sommer milevidt fra 
det niveau, livredderne i 
havnebadet er vant til.

sommeren er forløbet stille 
og roligt i livreddertårnet ved 
havnebadet.

iNdsATseR i HAVNeBAdeT

n I badesæsonen 2024 har der været sammenlagt 3.276 
livredderindsatser i havnebadet. 

n Langt størstedelen af dem, nemlig 2.636, var ‘oplysende’ 
indsatser, hvor livredderne talte med badegæster om 
eksempelvis de fem baderåd, eller hvad man bør være 
særligt opmærksom på i havnebadet.

n I 504 tilfælde har livredderne haft fat i gæster, der har 
udvist usikker opførsel. Eksempelvis børn, der svømmer 
uden opsyn fra en voksen.

n I alt 136 gange har livredderne ydet førstehjælp, hvilket of-
test har været gæster, der har skåret sig på metalstigerne 
eller fået træsplinter i fødderne.

n Ligesom sidste år har der ikke været episoder, hvor ba-
dende skulle reddes op af vandet.

Kilde: TrygFondens Kystlivredning



Amager Vest Lokaludvalg 
og en gruppe af idræts-
foreninger vil oprette et 
Idrætsråd for Amager Vest. 

Idrætsrådet skal fungere 
som en stærk og samlet 
platform, hvor idræts-
foreninger kan mødes og 
samarbejde om at forbedre 
idrætsmulighederne for 
alle i Amager Vest. 

Vi forpligter os til at tage 
ansvar for at fremme jeres 
interesser og sikre, at alle 
beslutninger om idræt 
i Amager Vest træffes 
med jeres input og behov i 
fokus.

Jeres interesser
Vi vil aktivt varetage jeres 

interesser i forhold til 
planlægning, udvikling og 
bevarelse af idrætsfacili-
teter samt sikre, at jeres 
behov bliver hørt og taget 
alvorligt i beslutningspro-
cesserne.

Med over 70 idrætsforenin-
ger i Amager Vest og en 
voksende befolkning på nu 
88.380, er det afgørende, 
at vi handler NU for at sikre, 
at vores idrætsfaciliteter 
og -muligheder kan imøde-
komme behovene for alle 
idrætsforeninger i Amager 
Vest.

Vi har brug for jer!
Jeres deltagelse er afgø-
rende for, at vi sammen 
kan skabe de bedste vilkår 

for idræt i vores bydel. 

Vi har brug for jeres stem-
me og jeres erfaringer, så 
mød op og vær med til at 
forme fremtiden for idræt-
ten i Amager Vest.

Så meld din idrætsforening 
til det stiftende møde for 
Amager Vest Idrætsråd: 

Mandag d. 23. september 
kl. 17.30-19.30, Forenings-
huset Sundholmsvej 8, 
Salen, 2300 København S

Tilmelding på info@avlu.dk 
eller tlf. 21 51 39 35.  
Frist for tilmelding er  
fredag d. 20. september.

   
       

 

  

         

   Amager Vest Lokaludvalg 
     - Få indflydelse på din bydel 

Peter Hjorth 
Redaktør

Erik Vittrup 
Redaktør

Redaktionen Kontakt

IDRÆTSRÅD AMAGER VEST: STIFTENDE MØDE

Christian 
Eggert 
Redaktør www.avlu.dk

Kresten Thomsen 
Formand for Amager 
Vest Lokaludvalg

Alle medlemmer af 
lokaludvalget er på 
skift skribenter på 
avissiden.

Søg penge i Bydelspuljen

avlu.dk/soeg-penge

facebook.com/amagervestlokaludvalg  

instagram.com/amagervestlokaludvalg 

Info@avlu.dk 
      
 Tlf. 21 51 39 35

DELTAG  
I VORES 

BORGERPANEL

Læs mere på: 
avlu.dk/vaer-med/det-digitale-borgerpanel

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

Tid: Lørdag d. 2. november 2024 
kl. 17.00-20.30
Sted: Maskinhallen 
Sundholmsvej 28A, 2300 kbh s 

Kom med til lysfest, hvor vi går lanterne-
optog på Amager! Lanterneoptoget består 
af lanterner af pil og papir, som I deltagere 
selv bygger og bærer gennem optoget.

Vi mødes ved Maskinhallen og går ned 
gennem Hørgården, over Peder Lykkes Vej 
og ned gennem Remiseparken og tilbage 
over Peder Lykkes Vej under tunnellen og 
ad Brydes Allé.  
Vi slutter af i Maskinhallen, hvor der vil være 
suppe til alle.

WORKSHOPS: BYG DIN EGEN LANTERNE
Vi arrangerer også workshops i Maskin-
hallen fire lørdage i oktober, hvor alle kan 
komme og bygge lanterne, som man kan 
tage med på selve optoget:

• 5. oktober kl. 13-17
• 12. oktober kl. 13-17 
• 19. oktober kl. 13-17
• 26. oktober kl. 13-17

Skal vi komme forbi dig?
Vi kommer gerne ud til skoler og fritidsklub-
ber og afholder lanterne-workshops! Skriv 
til info@avlu.dk for nærmere aftale.

Alle arrangementer er gratis.

LYSFEST I VEST

Foto: Katarina Berg

GRØNT TOPMØDE
I anledning af den offentlige høring af Københavns Kommuneplan 2024 inviterer vi  

og Danmarks Naturfredningsforening til grønt topmøde om byens udvikling.

Foto: Kresten Thomsen

Borgermøde om byrummet 29. maj. Foto: Sofie Astrid Jensen

Mark Gray 
Redaktør

Tid: tirsdag d. 8. oktober 
 kl. 17.30

Sted: Bethesda,  
Rømersgade 17, KBH K

TILMELDING:

PROGRAM
6 grønne forslag til Kommuneplanen
Amager Vest Lokaludvalg har i samarbejde med Danmarks Naturfred-
ningsforening i København udarbejdet 6 grønne forslag til Københavns 
Kommuneplan, som præsenteres til debat.

Politisk debat
Politikere fra Københavns Rådhus inviteres til politisk debat om, 
hvordan vi skaber en grønnere by i København.

Oplæg af Alexander Holm
Alexander Holm fortæller om urban biodiversitet. Byerne spiller en 
rolle i forhold til naturen – de kan skabe heterogenitet i habitatet, 
og værdien af at leve i grønne omgivelser skal ikke undervurderes.  
Men hvad kan man gøre for at fremme biodiversiteten i byerne? 
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Fulde huse til metromøde
Der var både trængsel og larm til borgermøde i Kulturhuset Islands Brygge om den kommende metrolinje M5. Det var svært at 
få mulighed for at stille spørgsmål og endnu sværere at få svar                                                                                              

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Lene Skytthe/
Metroselskabet
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

En offentlig høring om en 
miljøkonsekvensvurdering 
lyder måske ikke som det 
store tilløbsstykke. Men 
selvom personalet i Kultur-
huset Islands Brygge fe-
brilsk forsøgte at stille flere 
stole frem, i takt med at 
det væltede ind i salen med 
mennesker, måtte en del af 
de godt 200 fremmødte til 
borgermødet om miljøkon-
sekvensvurderingen af den 
planlagte nye metrolinje M5 
affinde sig med en ståplads 
langs væggen.

Påvirkninger
En miljøkonsekvensvur-
dering er i grove træk en 
undersøgelse af, hvilke på-
virkninger et anlægsprojekt 
vil have på sine omgivelser. 
En sådan undersøgelse har 
metroselskabet brugt de 
sidste to år på at lave for den 
planlagte kommende me-
trolinje, der skal forbinde 
Københavns Hovedbane-
gård med Islands Brygge, 
Amagerbro, Kløvermarken 
og Refshaleøen med Lynet-
teholm, inden den svinger 

tilbage under havnen og 
ender på Østerport Station. 
Rapporten kom i sidste må-
ned, og nu er den så sendt 
i offentlig høring, hvor alle 
har mulighed for at komme 
med input til projektet.

ikke tid for debat
Formålet med borgermø-
det var således at klæde de 
fremmødte på til at kunne 
skrive kvalificerede hø-
ringssvar. Derfor var der 
også kun embedsfolk og in-
gen politikere på scenen, da 
der ikke var tale om debat, 
men udelukkende informa-
tion. Men hvordan infor-
merer man om indholdet i 
en mere end 600 sider lang 
rapport om et anlægspro-
jekt, der strækker sig over 
flere årtier og påvirker ad-
skillige bydele? 

Kan ikke blive værre
Det gør man kortfattet og i 
meget overordnede termer. 
Det skete med en kort gen-
nemgang af den politiske 
proces, der har ført til, at 
der nu arbejdes meget kon-
kret på en ny metrolinje, 
samt af hvordan man er 
endt med den linjeføring og 
de stationer, der nu er ble-
vet undersøgt i miljøkonse-

kvensvurderingen. Det blev 
i den forbindelse understre-
get, at de påvirkninger, der 
er beskrevet i rapporten, er 
de ‘maksimale påvirknin-
ger’, som metrobyggeriet 
kan tænkes at få. Miljøkon-
sekvenser, støjgener, tra-
fikproblemer etcetera kan 
med andre ord ikke blive 
værre, end hvad der står i 
miljøkonsekvensvurderin-
gen. 

Kødrand
Efter gennemgangen af pro-
jektet som helhed var det 
tid til at gå mere i detaljer. 
Det skete ved seks forskel-
lige stande i salen, hvor der 
blandt andet var mulighed 
for at stille spørgsmål til 
afgrænsede dele af metro-
linjen. Her fornægtede det 
sig ikke, at mødet blev holdt 
på Islands Brygge, for knap 
var standene åbnet, førend 
der samlede sig en kødrand 
af mennesker omkring den 
stand, der handlede om 
strækningen fra Køben-
havns Hovedbanegård via 
Axel Heides Gade til DR 
Byen. Den store menneske-
mængde og det generelle 
lydniveau i salen gjorde det 
dog stort set umuligt for alle, 
der ikke stod helt fremme 
ved standen, at høre spørgs-

mål eller svar. Og selvom se-
ancen foregik over to runder 
af hver et kvarters varighed, 
fik mange aldrig mulighed 
for at stille spørgsmål, og 
kun få fik hørt, hvad der blev 
svaret på andres spørgsmål. 

Af samme årsag var der 
da også planlagt en fælles 
opsamling, hvor udbyttet 
fra de forskellige stande 
blev fremlagt i plenum. Men 
opsummeringerne af de 
30 minutters sessioner ved 
standene var så korte og 
overfladiske, at ingen rigtigt 
blev klogere. 

For stationsbyggeriet i 
Axel Heides Gade var der 
blandt andet blevet udtrykt 
bekymring om, hvorvidt det 
ville være muligt at komme 
til og fra parkeringskældre 
i området. Men en repræ-
sentant fra Metroselskabet 
kunne - efter at have kigget 
på et kort over byggeplad-
sen - forsikre, at det nok 
ikke ville blive et problem. 
Der var også blevet spurgt, 
om den nye bryggestation 
kunne have ligget i Stur-
lasgade, hvor der bor færre 
mennesker. Men når man 
planlægger en metrostation, 
kigger man ikke kun på, 
hvor mange naboer bygge-
riet generer, lød svaret, og 
derfor var dette altså ikke en 
mulighed. 

  Miljøkonsekvensvurderin-
gen af metrolinjen M5 kan læ-
ses i sin helhed på metrolin-
jem5.kk.dk. Den er i offentlig 
høring frem til den 26. Sep-
tember, og alle kan afgive et 
høringssvar på kommunens 
digitale høringsportal på bliv-
hoert.kk.dk 

Langt flere dukkede op til borgermødet om den planlagte metrolinke M5, end hvad der var stole til i den store sal i Kulturhuset Islands Brygge.

en ny metrolinje M5 kan give Islands Brygge sin anden metro-
station ved Bryggebroen.
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Naboer til metrobyggeplads gruer for flere år med trafikkaos, 
støj og skader på bygninger
En ny metrostation kan være på vej i Axel Heides Gade. Men byggeriet betyder næsten ti år med støj, trafikale 
omlægninger og potentielle skader på bygninger omkring byggepladsen. I andelsboligforeningen Bryggens Have II, der 
bliver nabo til byggepladsen, opfordrer bestyrelsen til, at stationen flyttes

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Gaden Islands Brygge bliver 
spærret for gennemkørende 
trafik i op til fire år, når en 
stor del af Axel Heides Gade 
bliver inddraget til byg-
geplads for en kommende 
ny metrostation på Islands 
Brygge. Derudover vil selve 
byggeriet af metrostationen 
medføre store støjgener både 
dag og nat i længere perioder, 
og vibrationer fra byggeriet 
kan medføre skader på ejen-
dommen Bryggens Have II, 
der ligger lige ud til bygge-
pladsen. Det fremgår alt sam-
men af den miljøkonsekvens-
vurdering for den planlagte 
nye metrolinje M5, der netop 
nu er i offentlig høring. Og 
det giver anledning til stor 
bekymring hos naboerne til 
den kommende metrobygge-
plads.

- Det største problem er, at 

der vil være væsentlige tra-
fikale omlægninger i flere 
år, fordi man vil lukke gaden 
Islands Brygge i fire år og 
i stedet lede trafikken via 
Artillerivej. En vej, som i for-
vejen er stærkt trafikeret, og 
hvor der ligger skoler og flere 
børneinstitutioner, siger Kim 
Christensen og peger fra sin 
altan ned mod det sted, hvor 
Axel Heides Gade møder Is-
lands Brygge, og som efter 
planen vil blive afspærret og 
inddraget til byggeplads. 

Cykelkaos
Kim Christensen er formand 
for bestyrelsen i andelsbolig-
foreningen Bryggens Have II, 
og bor direkte ud til den kom-
mende metrobyggeplads. 
Derfor er han også blandt de 
københavnere, der kan se 
frem til en årrække med støv 
og støj fra byggepladsen, hvis 
det bliver besluttet, at den nye 
station skal ligge i Axel Hei-

des Gade. Men hans største 
bekymring er faktisk de trafi-
kale udfordringer, byggeriet 
vil medføre.

- Udover at biltrafikken skal 
føres via Artillerivej, så er 
Axel Heides Gade også et tra-
fikalt knudepunkt for gående 
og cyklister. I bestyrelsen 
er vi meget bekymrede for, 
hvordan de 20.000 cyklister, 
der hver dag kører til og fra 
Bryggebroen, skal navigere 
sikkert omkring metrobyg-
gepladsen og blandt tunge 
lastbiler og store metro-byg-
gemaskiner, siger Kim Chri-
stensen og fortsætter:

- De skriver i rapporten, at 
det godt kan lade sig gøre, og 
det kan da også godt være. 
Men det bliver et kæmpe 
kaos. Ikke mindst for os, der 
bor i området. 

Dertil kommer, at der i for-
bindelse med byggeriet vil 
blive nedlagt 60 parkerings-
pladser i Axel Heides Gade. 

- Det er mange, konstaterer 

Kim Christensen og spørger: 
- Hvor skal bilerne så hol-

de? Vi har 107 lejligheder i 
andelsboligforeningen og 
over 300, hvis man medreg-
ner ejerboligerne i Bryggens 
Have. 

sætningsskader
Beboerne i Axel Heides Gade 
bliver ifølge miljøkonse-
kvensvurderingen blandt de 
mest støjplagede københav-
nere under anlægget af den 
nye metrolinje. Det vækker 
stor bekymring blandt an-
delshaverne i AB Bryggens 
Have II. Men der er en anden 
detalje i miljøkonsekvensvur-
deringen, der i særdeleshed 
har fået Kim Christensens 
alarmklokker til at ringe.

- Det er meget bekymren-
de, at vibrationer fra bygge-
pladsen kan give skader på 
vores bygning. Noget der står 
som en mulighed i rapporten, 
fortæller Kim Christensen 

med henvisning til, at den så-
kaldte vibrationspåvirkning 
fra byggepladsen vurderes 
som ‘stor’.

“Der er risiko for bygnings-
skade som følge af vibrationer 
på 1 bygning langs sydsiden 
af Axel Heides Gade. Vibra-
tionerne kan også påvirke 
komforten for personer, der 
opholder sig i bygningerne 
omkring byggepladsen. På-
virkningen vurderes at være 
stor”, står der i miljøkonse-
kvensvurderingen. 

Bygningsskader defineres 
i rapporten som: “Strukturel-
le skader på en bygning, så-
som sætningsskader” hvortil 
kommer en risiko for “kos-
metiske skader såsom revner 
i stuk, lofter, puds m.m. på 
den udsatte bygning, ligesom 
vibrationer kan fremskynde 
skader, som ellers ville være 
sket på et senere tidspunkt”. 

For smalt
Grundlæggende mener Kim 
Christensen og resten af 
bestyrelsen i AB Bryggens 
Have II, at en metrostation i 
Axel Heides Gade er fejlpla-
ceret. 

- Det, vi opponerer imod, 
er, at man lægger stationen 
på den smalle plads i Axel 
Heides gade. Vi mener, at det 
er en uhensigtsmæssig place-
ring på et alt for lille område 
med både beboelse og er-
hverv meget tæt på, forklarer 
han.  

Han undrer sig over, at sta-
tionen ikke i stedet kunne pla-
ceres i enten den blå eller den 
grønne kile, der begge ligger 
få hundrede meter henholds-
vis nord og syd for Axel Hei-
des Gade. 

Men en anden placering 
ændrer jo ikke på de mange 
påvirkninger fra metrobyg-
gepladsen. Ville det ikke bare 
skubbe problemerne over på 
nogle andre beboere?

- Jo, det har jeg tænkt på. 

Men ved både den blå og den 
grønne kile er der meget læn-
gere afstand ind til bygnin-
gerne, end der er her i Axel 
Heides Gade. Så jeg er måske 
ved at skubbe det over på nog-
le beboere, der ville have lidt 
mere afstand til byggeplad-
sen, og som derudover ikke 
ville miste parkeringspladser 
og nok ikke ville blive generet 
helt lige så meget som os. 

Tror du, at beboerne om-
kring den blå og grønne kile 
ville være enige i det?

- Jeg tror, at de er lykkelige 
for, at den bliver placeret her i 
Axel Heides Gade. 

Hvis Axel Heides Gade var 
dobbelt så bred, ville du så 
have det fint med en metrobyg-
geplads de næste ti år?

- Så tror jeg ikke, at folk 
ville være lige så generede. 
Problemerne opstår primært, 
fordi der er så lidt plads. 

Gåtur med 
borgmesteren
Bestyrelsen i AB Bryggens 
Have II har blandt andet 
kontaktet daværende Over-
borgmester Sophie Hæstorp 
Andersen (S) og gjort op-
mærksom på deres mange 
indsigelser mod den plan-
lagte metrostation. De har i 
samme forbindelse inviteret 
hende på en gåtur i området 
for at forklare nærmere og 
fremvise forholdene i områ-
det. 

Hun svarer i en mail til be-
styrelsen, at hun godt forstår, 
at de er optaget af de lokale 
konsekvenser og gener ved 
anlægget af metroen, men at 
hun samtidig håber, at bebo-
erne kan se de positive gevin-
ster ved at få udbygget me-
troen. Hun har ikke ønsket at 
komme med på gåtur. 

Sophie Hæstorp Andersen 
er sidenhen blevet udnævnt 
til Social- og Boligminister og 
er trådt ud af Borgerrepræ-
sentationen.

Kim Christensen, der er 
formand i AB Bryggens Have 
II, bor direkte ud til det areal, 
hvor en ny metrobyggeplads 
er planlagt.

Metrobyggeri vil ikke påvirke naturen på Amager Fælled
Metroselskabet vurderer, at boringen af nye metro-tunneller under Amager Fælled ikke vil forstyrre dyrelivet på 
naturområdet
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Den nye metrolinje M5, der 
blandt andet vil give Islands 
Brygge sin anden metrosta-
tion, skal efter planen føres 
under Amager Fælled til 
DR Byen. Men ifølge me-
troselskabet vil byggeriet 
ikke påvirke naturen på fæl-
leden. Det fremgår af den 
miljøkonsekvensvurdering, 
som kortlægger de konse-
kvenser, metrobyggeriet vil 

have på sine omgivelser, og 
som skal klæde politikerne 
på, inden de lægger sig fast 
på, hvordan den nye metro-
linje skal forløbe. 

Amager Fælled er nævnt 
flere steder i den 600 sider 
lange rapport. Men den 
gennemgående vurdering 
er, at byggeriet ikke vil 
berøre naturen. Der står 
blandt andet, at “På de dele 
af strækningen, hvor M5 
planlægges som tunnel, 
bliver de rekreative area-

ler ikke berørt. Det gælder 
blandet andet for Amager 
Fælled og Englandsparken 
og Trekroner Søfort”.

Vant til bylarm
Og fordi tunnellen vil bli-
ve boret, fremfor gravet, 
samt at der ikke er plan-
lagt nogen nødskakter på 
fælleden, vurderer metro-
selskabet, at naturen ikke 
kommer til at mærke noget 
synderligt til byggeriet. 

- Anlægget af en mulig ny 
metrolinje M5 vil ikke med-
føre byggeri på Amager 
Fælled. Tunnelboremaski-
nerne vil køre under jorden, 
og erfaringer fra tidligere 
metrobyggerier viser, at 
det typisk tager 1-2 dage 
for tunnelboremaskinerne 
at passere under en bolig. 
Det er derfor de færreste 
naboer ”over jorden”, der 
når at opdage, at tunnelbo-
remaskinen har passeret, 
og det samme antages at 

gøre sig gældende for dyr, 
oplyser Margot Brabrand, 
der er Director of Organi-
sation, Safety and Environ-
ment i Metroselskabet, og 
uddyber:

- Dyrene på Amager Fæl-
led er derudover generelt 
tilpasset de forhold, som 
findes i dette bynære natur-
område. Det gælder både 
påvirkning fra mennesker 
samt støj og vibrationer fra 
trafik og anlægsarbejder. 
I forhold til vibrationer er 

der udført beregninger 
omkring stationen ved DR 
Byen. De viser, at græn-
sen for vibrationer går ved 
Ørestads Boulevard, og det 
antages derfor, at der ikke 
vil være påvirkninger fra 
vibrationer, der kan påvirke 
dyrelivet på Amager Fæl-
led, undtagen lige op ad den 
eksisterende vej.
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Politikere vil have sti gennem syv grunde på Nokken
Syv private huse på Nokken, nogle med private bådebroer, blokerer for offentlighedens adgang til havneløbet. Men 
det vil politikerne i Teknik- og Miljøudvalget have lavet om på. Derfor har de bedt forvaltningen lave en plan for, 
hvordan der kan laves en sti langs havnefronten ved Nokken
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

En ny sti langs havnefronten 
kan være på vej ved Nokken 
på et område, hvor der i dag 
ligger syv private bebyggede 
havelodder. I dag er der sat 
hegn op omkring lodderne, 
der blokerer for offentlighe-
dens adgang, og flere af hu-
sene har tilhørende private 
bådebroer. Men det vil der 
måske blive lavet om på. 

Tilgængelighed til vandet

Politikerne i Teknik- og Mil-
jøudvalget har nemlig bedt 
forvaltningen lave en plan for, 
hvordan der kan laves et nyt 
stiforløb over lodderne med 
henblik på at opnå fri passage 
langs havnefronten ved Nok-
ken. Det sker på baggrund 
af et medlemsforslag fra So-
cialdemokratiet. I motivatio-
nen for forslaget står blandt 
andet:

“Tilgængeligheden til van-
det i havnen er en stor glæde 
for københavnerne. Det er et 
sted for rekreation, motion og 
socialt samvær. Desværre er 
det i dag ikke muligt frit at 
passere langs havnefronten 
ved Nokken på Amager, som 
vi ellers kender til det i Kø-

benhavn og langs den danske 
kystlinje. Det skyldes, at der 
i dag ligger syv lodder langs 
havnen med direkte adgang 
dertil. De fleste af lodderne 
har små bygninger, der pri-
mært benyttes til overnatnin-
ger i sommerhalvåret. Disse 
lodder kommer en meget lille 
gruppe mennesker til gode 
og begrænser offentlighe-
dens adgang til en vigtig del 
af byens fællesareal.” 

Derfor ønskede Socialde-
mokratiet, at forvaltningen 
skulle lave en redegørelse, 
der beskriver muligheden 
for at udarbejde et tillæg til 
lokalplanen for Nokken, som 
muliggør en sti langs de syv 
lodder.

det med småt
De nuværende forhold er fak-
tisk i overensstemmelse med 
både den gældende lokalplan 
og med den lejekontrakt, som 
Nokken lavede med Køben-
havns Ejendomme i 2014, og 
som er uopsigelig i 30 år. Men 
i lejekontrakten står også, at 
lejer forpligtet til at afgive de 
nødvendige arealer, hvis der 
skal anlægges en sti. Og det-
te uden krav om erstatning. 
Hvis det er nødvendigt at rive 
bygninger ned for at anlægge 
stien, har lejer dog krav på er-
statning for disse.

Den nuværende lokalplan 
er imidlertid lavet med hen-
blik på, at de nuværende 
lodgrænser respekteres. Det 
betyder, at hvis der skal an-
lægges en sti inden for ram-
merne af de gældende regler, 

så skal det enten ske på op-
fyldt areal eller på en træb-
rygge langs vandet. Ønsker 
man derimod at anlægge 
stien gennem de syv lodder, 
så kræver det, at man laver et 
nyt tillæg til lokalplanen. 

Og det var det, Socialde-
mokratiet ønskede at få Tek-
nik- og Forvaltningen til at gå 
i gang med at lave. Enhedsli-
sten og SF fik dog indskudt, 
at der også skal undersøges 
andre mulige løsninger, in-

den forslaget blev vedtaget 
uden afstemning. 

et politisk flertal ønsker at 
skabe fri passage langs van-
det ved Nokken.

Regning for Langebro-renovering runder 700 millioner 
Langebros lukkemekanisme er i kritisk forfatning og kræver reparationer. Men det koster og får prisen for det 
allerede igangværende renoveringsprojekt på broen til at stige til svimlende 700 millioner kroner

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Langebro har været under 
gennemgribende renove-
ring siden 2020. Men nye 
undersøgelser viser, at 
broens lukkemekanisme er 
mere medtaget end tidlige-
re forventet. Og det får reg-
ningen for det samlede bro-

projekt til at stige markant. 
Det skriver TV2 Kosmopol.

- Vi er lidt bekymrede for, 
om især kontravægtene har 
det værre, end vi troede. 
Og de er vigtige for broen, 
for det er dem, der holder 
broen i balance og sikrer, 
at broklapperne kan åbnes 
og lukkes. Vægtene er helt 
utrolig vigtige for broen, 
og de kan ikke tåle at få det 

værre, end de har det nu, 
siger områdechef i Teknik- 
og miljøforvaltningen, Hen-
riette Hall-Andersen, til TV 
2 Kosmopol og fortsætter:

- Vi gør det for at være i 
god tid, ellers kan vi risi-
kere at stå med en bro, der 
ikke kan åbne eller lukke. 
Og det skal vi ikke ud i. Men 
vi er stadig dér, hvor alt er 
godt, og alt er sikkert. Men 

vi vil gerne bruge pengene 
nu, så det fortsætter sådan.

Akutte reparationer
Renoveringsarbejdet gik i 
gang i 2020, hvor forvalt-
ningen blev opmærksom 
på, at broen, der er fra 1953, 
var i særdeles dårlig forfat-
ning. Flere steder tog broen 
vand ind, når det regnede, 
hvilket var til skade for sær-
ligt betonkonstruktionerne. 
Derfor blev der i hast og jag 
afsat 36,3 millioner kroner, 
der siden blev til 42,9 mil-
lioner, til at få løst de mest 
graverende problemer. Be-
lægningen på broen skulle 
skiftes, så den holder tæt, 
og regnvand bliver på over-
fladen. Broens afvandings-
system skulle udskiftes, så 
det vand, der alligevel måt-
te sive ind, bliver ledt væk 
fra betonelementerne og 
mekanikken i broens indre. 

Derudover skulle kunst-
stofbelægningen på forto-
vet, som var slidt og hullet, 
udskiftes. Og det samme 
skulle tagene over maskin-
rummene med de store ma-
skiner, der åbner og lukker 

broen, fordi de var meget 
utætte, og der sivede vand 
ned, som på sigt ville øde-
lægge maskinerne.

det lange stræk
Men det var kun begyndel-
sen. Da de akutte reparatio-
ner var overstået, kunne det 
egentlige renoveringsarbej-
de gå i gang. Og her skulle 
den helt store pengepung 
frem. 

I denne fase bliver der 
nemlig udført en gennem-
gribende renovering af 
betonen i størstedelen af 
broen. Dét arbejde blev i 
2020 anslået til at strække 
sig helt frem til 2030, og 
forvaltningen vurderede 
dengang, at det ville koste 
i omegnen af 256 millioner 
kroner.

700 millioner
Men nu er prisen for hoved-
renoveringen altså steget 
yderligere, efter at det har 
vist sig, at lukkemekanis-
merne var mere slidte end 
ventet. I første omgang skal 
der findes i omegnen af 38 
millioner kroner til indle-
dende analyser og projekte-
ring. Det skriver TV2 Kos-
mopol.

Ifølge mediet vil den 
egentlige renovering af bro-

klapperne gå i gang i 2027, 
og forvaltningen vurderer, 
at det vil koste mellem 315 
og 415 millioner kroner, 
hvilket bringer prisen for 
den samlede hovedrenove-
ring af den 70 år gamle bro 
op på 700 millioner kroner.  

Regningen for den gen-
nemgribende renovering af 
Langebro stiger til over 700 
millioner kroner.
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Mathilde knuser kønsgrænser i en mandsdomineret sport
I en verden, hvor kampsport traditionelt set har været domineret af mænd, skiller 21-årige bryggebo Mathilde Tegllund sig 
ud som en af de få kvindelige MMA-kæmpere i Danmark. Med et smil, der sjældent forlader hendes ansigt, og en stor 
viljestyrke har unge Mathilde allerede vundet to kampe i et af Danmarks største MMA-stævner

Tekst: Viktoria Fuglsang 
Semenova
Foto: Pauline Klosterskov og 
privat
redaktion@bryggebladet.dk

Det er en af årets sidste 
varme sommerdage (troede 
vi, red.). Foran Artillerivejs 
gamle trikotagefabrik står 
21-årige Mathilde Tegllund 
sommerligt klædt og med 
et stort smil. Den unge 
bryggebo er på mange må-
der en ganske almindelig 
ung kvinde i begyndelsen 
af 20’erne; hun har færdig-
gjort sin gymnasiale uddan-
nelse og kan godt lide at 
feste og hænge ud med sine 
veninder. Men modsat man-
ge andre på hendes alder er 
Mathilde Tegllunds passion 
den moderne kampsports-
art MMA, hvor man både 
bokser, sparker og bryder. 

Fra Artillerivej til ringen 
Mathilde Tegllunds rejse 
ind i kampsportens verden 
begyndte tidligt, da hun 
som blot syvårig trænede 
jiu-jitsu i TempleGym, der 
dengang lå i den gamle 
strikvarefabrik ‘Trikotage-
fabrikken’ på Artillerivej. 
Det var egentlig ikke kær-
lighed ved første kast. Men 
da hun som teenager efter 
et udlandsophold i USA 
kom tilbage til København 
og en dag skulle hente sin 
bror, der dengang gik til 
MMA, blev hun alligevel 
hurtigt fascineret af spor-
tens kombination af teknik 
og styrke. Kort tid efter be-
gyndte hun selv.

- Min træner sagde, at nu 
var det min tur og skubbede 
mig ind på måtten. Sådan 
kom jeg med. Jeg syntes 
hurtigt, det var sjovt at kun-

ne lave en armlås, når alle 
andre viste fodboldtricks, 
fortæller hun. 

Mathilde Tegllund, der 
beskriver sig selv som både 
perfektionist og konkur-
rencemenneske, fik blod på 
tanden og blev opfordret af 
sin mor og træner til at tage 
kampsporten alvorligt. Det 
var begyndelsen på en seri-
øs rejse ind i MMA-ringen. 

Kan piger slås?
Til at begynde med var 
der mange andre piger til 
træningerne. Men hvor de 
fleste faldt fra med alde-
ren, blev Mathilde Tegllund 
hængende, fast besluttet på 
at blive bedre. 

Som en af kun få kvinder 
i sporten møder Mathilde 
Tegllund ofte overraskede 
reaktioner, når hun fortæl-
ler om sin passion. 

- Folk spørger tit: 'Kan du 
tæve mig?' Og så må jeg jo 
bare smile og sige, at det 
kan jeg nok godt, fortæller 
hun med et grin og fortsæt-
ter:

- Men det må jeg selvføl-
gelig ikke, medmindre det 
er selvforsvar. 

Mathilde Tegllund har 
også mødt fordomme som: 
"Det kan piger da ikke gå 
til." Den slags tager hun 
med en sund portion selv-
ironi og bemærker, at hvis 
hun så sig selv udefra, ville 
hun nok heller ikke tænke, 
at hun lignede én, der kun-
ne gøre nogen fortræd.

Kønsfordelen til træning 
er da heller ikke noget, hun 
tænker ret meget over til 
daglig. 

- Til træning plejer de 
altid at sige til os, at vi jo 
næsten er mænd, når vi er 
der. Hvor min kvindelige 

træningsmakker og jeg er 
sådan “Ja, det er vi jo”, siger 
Mathilde Tegllund og tilfø-
jer, at der er en befriende 
jargon til træning. 

Mellem aggression og 
ambition
Selvom den unge MMA-
kæmpers udstråling er imø-
dekommende og varm, træ-
der en anden side af hende 
frem, når hun står på træ-
ningsmåtten eller i buret. 

- Jeg bliver nødt til at 
tappe ind i en anden person-
lighed for at kunne gå ind 
og slå på en anden person. 
Det er ikke naturligt, men 
det er nødvendigt, forklarer 
hun og tilføjer, at hvis først 
hun smiler inde i ringen, 
så forsvinder hendes hårde 
kampånd.

For Mathilde Tegllund 
fungerer den meget ag-
gressive kampsport, hvor 
det gælder om at slå sin 
modstander bevidstløs eller 
tvinge dem til overgivelse, 
som en slags ventil.

- Jeg tror, at jeg er et me-
get roligere menneske, 
fordi jeg kan gå til træning 
og være sur dér, slå på pu-
der og slå folk ud. Så når 
jeg kommer hjem, har jeg 
det rart. Ellers tror jeg, jeg 
ville være meget mere inde-
brændt.

Hun har allerede haft to 
store MMA-kampe, som 
begge endte med sejr – én 
på dommerstemmer og 
den anden via såkaldt sub-
mission, som betyder, at 
modstanderen tvinges til at 
overgive sig via strangule-
ring eller en anden lås. 

Mathilde Tegllunds foræl-
dre er hendes absolut stør-
ste fans, men de gruer også 
for den dag, hvor det måske 

bliver deres datter, der lig-
ger nederst i en kamp:

- Så tror jeg ikke, de kom-
mer til at synes, at det er 
lige så fedt. Men lige nu 
gør de det, og de tager sig 
selv i at råbe “slå” og “kom 
så”, når jeg er i ringen og 
kæmper. Det tænker man 
jo ikke, at man skal råbe til 
sit barn, fortæller Mathilde 
Tegllund grinende. 

Hun drømmer om at tage 
sin karriere til næste niveau 
og har da også planer om at 
træne i Thailand senere på 
året for at se, om hun vir-
kelig vil satse alt på MMA. 
Men hun fortæller også, at 
hun også har gjort sig an-
dre overvejelser

- Man skal virkelig være 
dedikeret og heldig for at 
kunne leve af det, så jeg 
planlægger også at tage en 
uddannelse ved siden af på 
et tidspunkt i fremtiden. 
Medmindre min karriere 
blæser helt op. Man ved jo 
aldrig.

MMA

Mixed Martial Arts (MMA) er en kampsportsform, der 
kombinerer forskellige discipliner som boksning, jiu-jitsu, 
brydning og kickboxing. Kampene foregår typisk i en ot-
tekantet ring, kendt som et bur, og kan vindes ved knock-
out, submission (overgivelse), eller ved dommerafgørelse 
baseret på point. MMA er blevet en af verdens hurtigst 
voksende sportsgrene med store events som UFC (Ultima-
te Fighting Championship), der tiltrækker millioner af seere 
verden over. MMA’s mangfoldighed i teknikker og intensitet 
gør det til en af de mest alsidige kampsportsgrene i dag.

En MMA-kamp kan vindes på flere måder. Dommeren 
stopper kampen, hvis en fighter ikke længere kan forsvare 
sig selv, eller hvis en deltager bliver slået bevidstløs (knock-
out) eller tvinges til overgivelse via strangulering eller en 
anden lås (submission). Fighteren kan også give op ved at 
klappe på gulvet (Tap-Out). Hvis ingen af disse scenarier 
sker, vurderes kampen på point af dommere, der afgør, 
hvem der har klaret sig bedst i løbet af kampen.

Mathilde Tegglund er vokset op på Islands Brygge og startede sin kampsport-karriere i det 
tidligere TempleGym på Artillerivej. Hun har også gået med aviser for Bryggebladet.

smilende og sejrsikker. 
Mathilde Tegglund har indtil 
videre kun prøvet at vinde 
sine store kampe. 
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Blomster og nyhøstede hestebønner til børneborgmesteren
Børne- og Ungdomsborgmester Jakob Næsager besøgte Skolehaven Islands Brygge for første gang

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

- Holder du med FCK, 
spurgte en dreng fra Skolen 
på Islands Brygge med en 
skarphed og kompromisløs-
hed, som mange journali-
ster kunne tage ved lære af.

Det kunne Børne- og 
Ungdomsborgmester Jakob 
Næsager (K) heldigvis sva-
re bekræftende på, selvom 
det nok ikke var det, han 
havde forventet at skulle 
tale om, da han besøgte 
Skolehaven Islands Brygge 
på en på samme tid varm og 
regnfuld augustformiddag. 

- Hvad er det bedste ved 
at komme i skolehaven?, 
spurgte borgmesteren re-
tur for at dreje samtalen til-
bage på sporet. Svaret faldt 
prompte:

- At man ikke skal arbejde 
med matematikbogen.

Bønner og skulper
Det lod nu til, at begge 

de to 3.-klasser fra Skolen 
på Islands Brygge, der var 
i skolehaven denne formid-
dag, fik en del mere ud af 
tiden med jord under neg-
lene end bare at være væk 
fra klasselokalet. I den ene 
ende af haven blev der hø-
stet hestebønner, som Ja-
kob Næsager fik lov til at 

smage. Og under et af halv-
tagene var en skoleklasse 
i færd med at tælle nyhø-
stede radise-‘skulper’. Skul-
perne er radiseplantens frø-
kapsler, og ifølge klassens 
lærer får man i omegnen af 
500 skulper for hver radise. 

- Så kom der alligevel lidt 
matematik, bemærkede Ja-
kob Næsager grinende. 

De friske skulper skul-
le efter sigende have en 
stærk, lidt senneps-agtig 
smag, men være lækre efter 
at være stegt med lidt soja. 

Det er første gang, at 
Børne- og Ungdomsborg-
mesteren besøger Skoleha-
ven Islands Brygge, siden 
den åbnede for to år siden. 
Børnene havde da også 
glædet sig, og flere virkede 
decideret star struck over 
at stå ansigt til ansigt med 
en vaskeægte borgmester. 
Ikke mindst de to piger, der 
overrakte Jakob Næsager 
en stor buket farverige selv-
plukkede blomster. 

Størst var benovelsen dog 
hos en gruppe børnehave-
børn fra Bryggehuset, der 
havde valset og malet korn 
til mel og efterfølgende bagt 
brød over bål. De nybagte 
fladbrød blev præsenteret 
for borgmesteren med lige 
dele stolthed og generthed.

Børne- og Ungdomsborgmester Jakob Næsager blev mødt med blomster, fladbrød og hestebønner, da han besøgte Skoleha-
ven Islands Brygge for første gang. 

KomYOUnity skal være for alle
Alle skal have mulighed for at dyrke yoga og fysisk træning uanset baggrund og økonomi. Det mener de to ejere 
af det unge yogastudio komYOUnity, der nu giver medlemmerne mulighed for selv at vælge prisen på deres 
medlemskab

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Morten Andersen, 
Fotomani
redaktion@bryggebladet.dk

Tilliden er i højsædet i det 
lille yogastudio komYOU-
nity, der åbnede i januar 
i stueetagen af det ene af 
de to Sirius-tårne. Her kan 
medlemmerne selv lave 
sig en kop kaffe og smide 
lidt mønt på mobilepay, el-
ler de kan gå på opdagelse 
og finde læseinspiration på 
bogbytte-hylden.

- Hvis folk har lyst til at 
blive hængende og snakke 
efter et hold, så kan de også 
få lov til at låne nøglen og 
selv låse efter sig, når de 
går, forklarer Louise Gant-
zel, der er den ene af de to 
stiftere af komYOUnity. 

Betal hvad du kan
Men nu har hun og hendes 
kompagnon Merle Celíe 
Krog besluttet at gå skridtet 
længere. Det gør de ved at 
udbyde et nyt medlemskab 
til en pris, man selv bestem-
mer. 

- Vi kunne godt tænke os, 
at alle har mulighed for at 
træne. Også selvom man 
står i en særlig situation i 
en periode. Hvad der lig-
ger i det, det lader vi være 
op til folk selv at vurdere, 
forklarer Louise Gantzel og 
understreger, at ingen skal 
fremvise studiekort, doku-
mentere at de er arbejdslø-
se eller på anden måde stå 
til ansvar for, hvorfor de har 
brug for et billigere abonne-
ment. 

- Vi har tillid til, at folk er 
ærlige. Og vi gør os heller 
ikke til dommere over, hvor-
når folk føler, at de står i en 
særlig situation. Det kan 
være, at din partner har mi-
stet sit job og husstandsind-
komsten er lidt lav for tiden. 
Det kan også være, at du 
har svært ved at finde 449 
kroner om måneden, fordi 
du prioriterer børnenes fod-
boldtræning 

- Det vigtigste for os er, 
at ingen skal melde sig ud, 
fordi de ikke har råd til at 
være medlemmer, tilføjer 
Merle Celíe Krog. 

Er I bekymret for, om no-
gen kunne finde på at mis-
bruge tilbuddet? 

- Vi talte om, hvordan vi 
ville have det, hvis der kom 
en person her, som måske 
godt kunne betale fuld pris. 
Men vi blev enige om, at der 
må vi bare stole på folk og 

ikke bruge vores energi på 
at gå og tænke på det, siger 
Louise Gantzel og bliver 
suppleret af Merle Celíe 
Krog:

- Det må være op til folks 
egen følelse og samvittig-
hed. Man kan jo altid sny-
de på den ene eller anden 
måde. Men det, forestiller 
vi os nu ikke, kommer til at 
ske her. 

Non-profit
Når det kan lade sig gøre at 
lade medlemmer vælge de-
res egen abonnementspris, 
skyldes det blandt andet, at 
formålet med komYOUnity 
ikke er at skabe overskud. 
Louise Gantzel og hendes 
mand ejer lokalerne, så der 
er ingen husleje, og løn-
ningsudgifterne er lave, så 
udover fællesudgifter til 
ejendommen, forsikringer 
og en buffer til vedligehold 
skal regnskabet bare gå i 
nul. Og det gør det for nær-
værende med lidt over 160 
medlemmer.

- Hvis vi på sigt laver 
overskud, så er planen at 
reinvestere det hele tilbage 
i komYOUnity. Det kunne 
eksempelvis være at vide-
reuddanne os selv og vores 
undervisere, forklarer Lou-
ise Gantzel. 

Ved i videst muligt om-
fang at tage økonomien ud 

af ligningen, håber Louise 
Gantzel og Merle Celíe 
Krog på at skabe et rum, 
hvor tilgængelighed og fæl-
lesskab går hånd i hånd.

- Det handler ikke om 
profit, men om at skabe 
en inkluderende oase på 
Bryggen, hvor der er plads 
til både sjæl og krop, siger 
Louise Gantzel.

Merle Celé Krog og Louise 
Gantzel vil lade det være op 
til medlemmerne i deres yo-
gastudio komYOUnity selv, 
hvad de har råd til at betale 
for medlemskab.
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enhver er ikke (udelukkende) sin egen lykkes smed
Vi foretager alle sammen valg af forskellig art hver eneste dag. Nogle af større betydning end andre. Man kan 
vælge at gifte sig; når man er ung, skal man vælge en uddannelse, men vi skal også dagligt vælge noget så banalt 
som, hvad der skal købes ind til aftensmad. Fælles for alle valgene, store som små, er, at selv om vi føler, vi er på 
sikker grund, kan udfaldet være ganske anderledes, end vi forestillede os. Livets mange valg og fravalg er temaet i 
bryggeforfatter Bjarne Klausens nye bog
Tekst: Johnny Hedegaard
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

De frie valg, og menneske-
ne, der træffer dem, er det 
gennemgående tema i man-
geårige Bryggebo Bjarne 
Klausens debutbog ‘Væl-
gerne’. 

Også bogen er resulta-
tet af mange til- og fravalg 
gennem et langt liv og inspi-
ration fra litteraturens, og 
især novellernes, verden. 
Det er ikke det første, Bjar-
ne Klausen skriver. Men 
det er hans første bogud-
givelse. At det måske er en 
lidt usædvanlig udgivelse 
har dels noget med bogens 
indhold at gøre, men også 
forfatteren selv. 

I modsætning til de fleste 
andre litterære debutanter, 
er Bjarne Klausen ikke just 
nogen årsunge. Faktisk er 
han gået på pension fra sin 
livslange profession som 
tandlæge. Men han er me-
get mere end en almindelig, 
pensioneret tandsnedker: 
Dr. odont. (doktor i tand-
lægevidenskab), ph.d. i 
samme, faglig redaktør og 
skribent på nationalleksiko-
net Lex.dk, oversætter og 
formidler af videnskabelige 
artikler til tandlægernes 
fagblad såvel som diverse 
populærvidenskabelige ar-
tikler og ikke mindst jour-
nalisering af det daglige 
arbejde. 

Alt i alt betragter Bjarne 
Klausen de forudgående års 
arbejde med alt det faglige 
skriveri som en lang træ-
ning til debuten som selv-
stændig forfatter, hvor selv 
den daglige kommunika-
tion er sprogtræning: 

- Jeg er typen, der aldrig 
sender så meget som en 
SMS, uden at stavning og 
tegnsætning er i orden, for-
tæller han.

En tandlæges nødven-
dige, kortfattede præcision, 
skarphed og omhyggelig-
hed går igen i alle histori-
erne. Det er også derfor, 
bogdebuten er korte og 
præcise fortællinger: En no-
vellesamling. 

Bjarne Klausen har altid 
drømt om at blive forfatter, 
og som ung stod valget mel-
lem at læse litteratur eller 
tandlæge. Valget faldt på 
det sidste. Og som for bo-
gens hovedpersoner har det 
valg også haft betydning - 
konsekvenser. Blandt andet 
nævner han omgangskreds, 
venner, men især, at han al-
drig havde mødt sin kone, 
hvis han ikke havde været 
tandlæge. Og efterfølgende 
børn og børnebørn. 

Vi er alle Bjarne
Rigtig mange af tidens po-
pulære bøger er biografier 
af en eller anden art, hvor 
forfatteren er hovedperson. 
Det er Bjarne Klausens bog 

ikke. Selvfølgelig handler 
den om Bjarne. Men uden at 
han er til stede som person. 
Bjarne er os alle sammen. 
Derfor handler den om os 
alle sammen. Vi er alle ho-
vedpersonen. 

Bjarne Klausen er ikke 
partipolitisk engageret, 
men er interesseret i og ori-
enterer sig i det omgivende 
samfund.

- Jeg har valgt at tage ud-
gangspunkt i verden om-
kring mig og de udfordrin-
ger, det kan give, fortæller 
han.

Alle hovedpersoner i bo-
gen foretager et valg, som 
har større eller mindre kon-
sekvens for dem. Én vælger 
at få foretaget en genetisk 
test for at se, om han er ge-
netisk disponeret for visse 
sygdomme. Da han får at 
vide, at han er disponeret 
for testikelkræft, vælger 
han at få fjernet begge te-
stikler uden at fejle noget. 
Da han senere møder en 
sød kæreste, giver det nogle 
problemer.

en forstuvet fod bliver 
til fem høns
Selvom Bjarne Klausen for 
mange år siden fravalgte 
litteraturstudiet, har han på 
ingen måde afskrevet litte-
raturen. Tværtimod. Litte-
raturen er lige så vigtig for 
ham som at trække vejret. 
Hans noveller er da også i 
større eller mindre grad in-
spireret af nogle af de store 
forfattere. For eksempel er 
der historien om den unge 
kvinde, der efter en sen og 
festlig lørdag aften ikke 
orker at tage til kusinens 
konfirmation næste dag. 
Hun simulerer en forstuvet 
fod og lægger samtidig et 
billede op på nettet. De føl-
gende dage sker der en hel 
masse, som ender helt oppe 
på øverste EU-plan.                  

Historien er en moder-
nisering af H. C. Ander-
sens ”Det er ganske vist”, 
som jo er historien om 
den lille fjer, der bliver til 
fem høns. Og hønen, der 
tabte fjeren, kan slet ikke 
genkende situationen.                                                                    
En anden historie foregår 
i Indien og handler om en 
driftig, dansk erhvervs-
mand, som tidligere blev 
hvirvlet ind i politik, men 
har lidt svært ved at vælge 
side. Derfor stiller han op til 
kommunalvalget og bliver 
valgt for Socialdemokratiet. 
Men på landsplan stiller 
han op for Venstre. Det går 
selvfølgelig galt, for, som 
der står i Bibelen, ”Ingen 
tjener kan tjene to herrer”. 
Og gælder denne situation 
egentlig ikke for mange af 
os, når vi skal vælge: Der 
noget godt i alle valgmulig-
hederne. 

Den gælder i alt fald for 
Bjarne Klausen: 

- Den sidder lidt på mig 

selv i den forstand, at jeg 
også af og til har svært ved 
at finde ud af, om jeg er rød 
eller blå – det har personen 
i novellen også.

Hovedpersonen i novel-
len finder dog en kattelem, 
som ikke skal afsløres her. 
Historien er inspireret af et 
gammelt italiensk teater-
stykke fra 1746 skrevet af 
Carlo Goldoni: ”Tjener for 
to herrer”.

sans for detaljen
Tandlægens præcision, 
akkuratesse og sans for 
detaljen optræder flere ste-
der i bogen. For eksempel 
foregår én af historierne i 
London i 2009. Hovedper-
sonerne ser Shakespeares 
teaterstykke ”Romeo og 
Julie”. Selvfølgelig viser 
Bjarne Klausens research, 
at stykket faktuelt blev vist 
det år. I en anden historie 
er personerne på Kalvebod 
Fælled, hvor de ser en va-
defugl af arten stylteløber. 
Det er ikke bare en tilfældig 
fugl fundet i opslagsbogen 
til lejligheden: Bjarne og 
fruen har selv været der og 
har set den.

The danes are lazy and 
can’t speak danish any 
more

Bjarne Klausens novelle-
samling adskiller sig fra 
de fleste andre danske bø-
ger ved at være skrevet på 
et gennemført og præcist 
DANSK uden brug af engel-
ske ord og vendinger. Man 
kunne fristes til at kalde 
ham ”sprogvogter”. Men 
absolut ikke en af de kede-
lige og tørre. Tværtimod. 
Men vi har et smukt sprog, 
som rigeligt dækker, ja, til 
at skrive en novellesamling 
helt og aldeles på eget mo-
dersmål uden de engelske 
vendinger, som breder sig 
mere og mere i det daglige 
sprog:                      

Skal man spise på cafe el-
ler restaurant inde i byen, er 
det mere reglen end undta-
gelsen, at man skal afgive 
sin bestilling på engelsk. 
Hos Bjarne Klausens favo-
ritbager tales der engelsk, 
og brødet har engelske be-
tegnelser. Selv i elevatoren 
op til hans bolig er den auto-
matiske højttalervelkomst 
på engelsk, og flere og flere 
virksomheder har engelsk 
som firmasprog.

Der var engang, der blev 
talt fransk ved hoffet, og 
menigmand talte tysk til 
sin hund. Men samfundet 
og sproget udvikler sig kon-
stant. Nye begreber, nye op-
findelser. Computeren for 
eksempel. Med importen af 
udenlandsk teknologi har 
vi taget et helt nyt sprog til 
os, fordi vi er ”for dovne”, 
som Bjarne Klausen siger. 
I modsætning til islændinge 

og færinger, som laver de-
res egne ord og udtryk for 
tekniske ”computerting”. 
Han kalder det ligefrem 
”domænetab” og ”mangel 
på stolthed”, når vi frivilligt 
vælger at give afkald på det 
danske sprog. 

I bogen ”Vælgerne” kan 
dette valg også have uforud-
sete konsekvenser: Der er 
sprogforskere, som frygter, 
at dansk om nogle år ikke 
længere vil være et kom-
plet og samfundsbærende 
sprog. 

- Derfor har det været et 
dogme for mig at vise, at 
man godt kan udtrykke sig 
uden at bruge engelske ord, 
forklarer Bjarne Klausen. 

Er han så bare sprogfor-
skrækket og tager afstand 
fra alt andet end dansk? 
Overhovedet ikke. Han har 
for eksempel selv oversat 
sin bog til engelsk og for-
handler i øjeblikket med 
et amerikansk forlag om at 
få den udgivet ”over there” 
(undskyld, Bjarne…). Det 
handler om respekt både 
for sig selv og for andre. 
At han selv respekterer et 

lands nationalsprog, viste 
han ved at lære sig det færø-
ske sprog, da han som ung 
tandlæge arbejdede et år på 
Færøerne. Den færdighed 
udtrykkes ved i bogen at 
navngive en færøsk by med 
det selvopfundne ”Tann-
haldsgjógv” – Tandens op-
hængning i kæbebenet. 

Bogens sidste historie 
tager fat i denne sproglige 
afvikling. Samt en anden af 
forfatterens kæpheste: Kon-
sekvensen af den teknolo-
giske udvikling. Som tidli-
gere nævnt beslutter én af 
hovedpersonerne sig for at 
få foretaget en gentest, men 
i denne historie er det vores 
indbyrdes forhold, der er på 
spil. Der behøves ikke man-
ge ord for at beskrive den 
samfundskulturelle foran-
dring, som såvel fjernsyn, 
internet og mobiltelefon har 
medført. Helt kort taler vi 
mindre med hinanden end 
nogensinde.                                                                                                                                   

De to hovedpersoner i den 
sidste historie kender hinan-
den fra de unge dage. Men 
noget gik galt, og i årevis har 
de ikke talt sammen, fordi de 

hver især, på et falsk grund-
lag, har været sure på hinan-
den.                                                

Uafhængigt af hinanden 
deltager de i en fjernsyns-
udsendelse, som de efterføl-
gende reflekterer over, og 
nu nærmer de sig hinanden 
igen. 

er enhver sin egen 
lykkes smed?                                                                                                                                         
Selv om bogens hovedper-
soner hver især træffer 
personlige valg, er konse-
kvenserne ubetinget af-
hængige af omgivelsernes 
reaktioner. Men kan man 
derved indlæse et opgør 
med ordsproget ”Enhver er 
sin egen lykkes smed?”

- Jeg tror på, at det per-
sonlige valg betyder meget. 
Ordsproget fralægger imid-
lertid fællesskabet enhver 
form for ansvar – alting gø-
res til ens eget ansvar. Per-
sonlige valg betyder meget, 
men vi har også brug for de 
andre. Dem omkring os, 
svarer Bjarne Klausen.

Bryggeforfatter Bjarne Klausen er aktuel med bogen 'Vælgerne'.
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deT sKeR  
På BRYGGeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  JUBILæUM

15 år med sexologi på Bryggen
De sidste 15 år har nu 
56-årige sexolog og parte-
rapeut Yasmin Fox Eisen 
drevet Sexologiskolen i 
Gunløgsgade, hvorfra der 
er uddannet mere end 750 
terapeuter fra hele verden. 
I 2021 købte Sexologiskolen 
en 4-længet gård fra 1780 
på Bornholm, hvor Yasmin 
Fox Eisen sammen med sin 
partner Timotheus Armand 
Eisen-Lange udlejer Glam-
pingtelte om sommeren. 
Fra august 2025 starter de 
internater for sexologi- & 
parterapistuderende fra 
hele verden.

I næste uge markerer Yas-
min Fox Eisen Sexologisko-
len på Islands Brygges 15-
års jubilæum med en åben 
fest med indisk mad, live 
underholdning, jazz og fest 
til den lyse morgen

Jubilæumsfest for Sexo-
logiskolen, Gunløgsgade 1, 
lørdag den 21. september 
fra klokken 17:30. Arrange-
mentet er gratis og kræver 
ikke tilmelding. 

Yasmin Fox eisen har drevet Sexologiskolen på Islands 
Brygge i 15 år.
Foto: Charlotte Trippetti

John Knudsens mål er at gøre AI tilgængelig for alle uanset 
teknisk niveau.

❚  AI

Ai i hverdagen
Hvordan kan kunstig intel-
ligens hjælpe dig i din hver-
dag? Det spørgsmål bliver 
besvaret i en række work-
shops, der introducerer AI 
og dens mange muligheder. 
Fra at lave madopskrifter, 
planlægge middage, ferier, 
lave budgetter og trænings-
programmer til at skrive taler 
eller forbedre hukommelsen. 
AI kan bruges til det hele, og 
nu kan du lære hvordan. 

Underviser John Knudsen 
har mere end 50 års erfaring 
inden for udvikling af compu-
terbaserede løsninger. Han 
guider dig igennem 14 for-
skellige emner, der viser AI’s 
praktiske anvendelse - uanset 
om du er nysgerrig på at få 
teknologien ind i dit liv, eller 
blot vil forstå den bedre.

Workshops’ene foregår i 
Bryggekælderen, og du væl-
ger selv hvor mange gange, 
du vil deltage. For dem, der 
er ekstra ivrige, er der mu-
lighed for at modtage et del-
tagerbevis ved afslutningen 
af perioden. Så medbring 
din computer, tablet eller 
smartphone, og gør dig klar 
til at udforske AI’s mange fa-
cetter.

AI Workshops i Brygge-
kælderen hver onsdag fra 11. 
september til 11. december, 
kl. 10-12. Deltagelse er gra-
tis, men kræver tilmelding på 
billetto.dk. 

❚  FESTIVAL

Modvækst på festivalplakaten 

Degrowth Festivalen slår 
for andet år i træk rødder i 
Islands Brygge med talks, 
performances, fællesspis-
ning og samtaler, der skal 
danne grobund for mere 
omsorg for planeten og min-
dre dyrkning af den økono-
miske vækst. Fysikkens 
love og vores økonomiske 
system hænger nemlig ikke 
længere sammen, mener 
arrangøren bag festivalen.  

- I naturen er der altid 

en grænse for ,hvor meget 
noget kan vokse. Ting ta-
ber energi, det er en helt 
naturlig proces, forklarer 
kunstner og aktivist Signe 
Vad, der sidste år startede 
folkefestivalen Degrowth 
sammen med humanøkolog 
Michelle Appelros.

Mad-suverænitet og 
zombie-performance
De ønskede at skabe en plat-

form og et rum med plads 
til samtaler og vidensdeling 
om modvækststrategier, 
omsorg, utopitænkning og 
økologisk økonomi som 
modvægt til kapitalismens 
vækstparadigme. Festiva-
len, der var den første af sin 
slags i København, viste sig 
at være et kæmpe tilløbs-
stykke, og nu vender den 
tilbage med et program, 
der byder på alt fra semi-
nar om klimaretfærdighed, 

pengesystemer og mad-
suverænitet til svampebyg-
geworkshop og interaktiv 
Zombie-performance. 

Programmet byder blandt 
andet på oplæg fra profes-
sor i politisk økologi ved 
Københavns Universitet 
og medstifter af Klima- og 
Omstillingsrådet, Jens Friis 
Lund, under overskriften 
”Hvad kommer efter for-
brugssamfundet?” Til at 
perspektivere solidaritet og 
degrowth kommer lektor 
fra Institut for Samfunds-
videnskab og Erhverv ved 
RUC, Laura Horn, og lektor 
fra Lunds Universitet, Vas-
na Ramasar. Aktivist og for-
sker i politisk økologi ved 
Københavns Universitet, 
Salvatore Paolo de Rosa, 
holder seminar om ”Klima-
retfærdighed og systemfor-
andring: Fra modstand til 
transformation”. 

svampens potentiale
Selvom om en stor del af fe-
stivalens ’line-up’ består af 
akademikere, insisterer ar-
rangøren alligevel på, at det 
er en folkefestival, hvor alle 
er velkomne;

Udover talks, oplæg og 
seminarer byder weeken-
den også på kunstperfor-
mances og inddragende 

workshops. Som deltager 
kan du opdage og udforske 
svampens potentiale sam-
men med Hypha Co-La, 
der arbejder for at fremme 
kendskabet og brugen af 
mycelium som byggemate-
riale. Plantekunstner Karin 
Lorentzen introducerer til 
permakulturens regene-
rative principper, og the 
Social Choreography Lab 
Helsinki inviterer ind til 
workshoppen ”ZOMBIES – 
connecting people”. Kunst-
programmet indeholder 
#YouAreNotAlone tripod-
performance med danser, 
performer og aktivist Tanya 
Montan Rydell og perfor-
mativ mycelie-meditation 
med Ida Dalsgaard Nico-
laisen, performance af Fe-
lia Gram-Hanssen og Stine 
Frandsen, frø-fotokunst af 
Camilla Berner, præsen-
tation af Earthweavers og 
lyd-performance af Claus 
Haxholm. 

Degrowth Festival – So-
lidaritet, samfund og spi-
rende fremtider i Kulturhu-
set Islands Brygge den 21. 
og 22. september. Billetter 
koster 30 kroner pr. dag og 
kan købes på billetto.dk. 
Billetten inkluderer veg-
ansk fællesspisning. 

degrowth Festival afholdes 
i Kulturhuset Islands Brygge 
for anden gang.
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❚  CIRKUS

Cirkusskole i Maskinhallen 
Kalder alle akrobater og 
linedansere! Amagers lille 
storbyteater GLiMT har 
startet nye cirkushold for 
7-14-årige op. Så har du 
mod på at bruge kroppen på 
en ny måde og lege i et trygt 
miljø med andre kommende 
artister, er der også plads til 
dig.

Holdet er støttet af Ama-
ger Vest Lokaludvalg, og 
det er en drøm, der går i op-
fyldelse for

underviser Josephine 
Wulff Randrup, som tit har 
set, hvordan cirkustræning 
kan rumme mange forskel-
lige børn og unge og give 
dem mod på at prøve ting, 
de ellers ikke troede, de 
kunne:

- Selvom du synes, det er 
svært at gå på line, kan du 
sagtens være en haj til part-
nerøvelserne, som vi laver 
både på gulv og i luften, 
fortæller Josephine Wulff 
Randrup, der, ligesom hol-
denes anden underviser, 
Anna Lawaetz, er professio-
nel artist.

- Nogle discipliner kræ-
ver meget koncentration og 
balance, som for eksempel 
jonglering, men når du er 
oppe i trapezen, er det især 
kroppens styrke, du bruger. 
Derfor er der næsten altid 
noget for alle - uanset krops-
bygning, erfaring og også 
køn, siger Josephine Wulff 
Randrup.

ingen konkurrence
Udover styrke, balance og 
generel kropsbevidsthed 
træner eleverne især deres 
indbyrdes samarbejde og 
tillid til sig selv og hinan-

den. Og de får ikke mindst 
mere mod på at overskride 
deres egne grænser i et 
trygt rum.

Josephine Wulff Randrup 
prøver at gøre cirkustimer-
ne til et ”konkurrencefrit 
rum” modsat megen anden 
sport. I timerne krydres de 
fysisk krævende øvelser 
med fysisk teater og dans, 
og eleverne får mulighed 
for at optræde for hinanden 
og for familie og venner ved 
en fælles afslutning.

ingen klovnenæser og 
savsmuld
Netop kombinationen af de 
fysiske cirkusdiscipliner 
og teater-elementet gør 
GLiMT AMAGERs cirkus-
træning til noget andet end 
det cirkus, vi kender fra 
cirkustelte med klovner og 
tryllekunstnere:

- Vi kalder det samtidscir-
kus, fordi vi bruger noget 
traditionelt fra cirkus som 
akrobatik og linedans på 
en ny måde til for eksempel 
at udtrykke følelser eller 
skabe en særlig stemning, 
forklarer Josephine Wulff 
Randrup.

GLiMT AMAGERs cirkus-
hold foregår i Maskinhallen 
på Sundholmsvej 28A hver 
onsdag frem til 18. december. 
7-9-årige øver kl. 16:30 - 17:45 
og 10-14-årige fra 18:15 til 
19:45. Deltagelse koster 600 
kroner plus 200 kroner i årligt 
kontingent for medlemskab 
af foreningen Centrifugal. 
Tilmelding til undervisnings-
ansvarlig Josephine Wullf 
Randrup: josephine@glimta-
mager.dk

det lille storbyteater GLiMT 
AMAGER har startet nye 
cirkushold op i Maskinhallen 
på Sundholm.

❚  RAP-POLITIK

debatten møder MC’s Fight Night i hamsterhjulet
Politisk satire, rap og im-
proviserede syng-med-om-
kvæd bliver omdrejnings-
punktet, når DEBATTLE 
indtager scenen i Kulturhu-
set Islands Brygge til en af-
ten om ”hamsterhjulet” og 
det arbejdende folk.

Med en uforudsigelig 
blanding af politisk satire og 
improviseret freestyle-rap, 
præsenterer DEBATTLE 
en helt ny form for politisk 
debat, hvor publikum ikke 
bare sidder og lytter, men 
aktivt er med til at styre 
showet. Forestil dig DR2’s 
Debatten og MC’s Fight 
Night i stærk forening, 
hvor de dygtige freestyle-
rappere Ham Den Lange og 
Klaskefar på imponerende 
vis vil omdanne publikums 
input til rap med kant og 
humor. Med Shahin Aakjær 
som vært og tovholder får 
publikum mulighed for at 
vælge, hvilke politikere og 
meningsdannere, rapperne  
skal efterligne, og hvilke 
emner, de skal debattere – 
alt sammen gennem rim og 
rytme.

Emnerne vil fokusere 
på ’hamsterhjulet’, det ar-
bejdsmarked, som vi alle 
er fanget i, og de aktuelle, 
politiske spørgsmål, som er 
knyttet hertil. Men præcis 
hvordan, disse emner skal 
gribes an, vil være op til 
publikum at beslutte. For-
bered dig på en aften med 
latter og eftertanke på én 
og samme tid.

DEBATTLE er en del 
af Golden Days festivalen, 
hvor temaet i år er arbejde. 
Golden Days er en kultur-
festival, der hvert år sætter 
fokus på et historisk eller 
aktuelt tema gennem en 
lang række begivenheder 
og aktiviteter.

DEBATTLE i Kulturhu-
set Islands Brygge den 13. 
september klokken 19:30. 
Billetter koster 125 kroner 
og kan købes på billetto.dk 

Med shahin Aakjær som vært (de)battler freestylerapperne Klaskefar og Ham den lange om livet i hamsterhjulet.
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iris på trappestenen

Af: Johnny Hedegaard

Torsdag d. 27. juni 2024 
kl.08.55 vil fremover være 
et mindeværdigt øjeblik for 
mig.

Lige præcis på det tids-
punkt trådte jeg ud ad gade-
døren. Og lige akkurat dér 
sad Iris på trappestenen. 
Iris, som jeg ihærdigt efter-

stræbte for halvtreds år si-
den. Iris, som jeg eftersøgte 
i det halve Nordsjælland på 
en lånt, rød Puch Maxi. 
Iris, altid changerende blå 
og lilla at se på. Eksotisk af 
udseende. Måske ligefrem 
aristokratisk. Iris, bare den 
største. Og uopnåelig.

Iris, ikke til fals for almin-
delig smiger og godter. Iris 
- ikke helt almindelig. Jeg 

fik det gode råd at undgå at 
skifte sokker en uges tid, 
sætte mig på en bænk og 
tage skoene af, så skulle Iris 
nok komme mig nær. Nu 
fornemmer man måske, at 
Iris var, og er, noget ganske 
særligt. Og da jeg i starten 
af halvfjerdserne forgæves 
kørte rundt på den lånte, 
røde Puch Maxi, havde jeg 
da også i tasken en krukke 

indeholdende den mest ulti-
mative, dragende og uimod-
ståelige eliksir. Duftver-
denens svar på sirenernes 
sang, som trak mangen en 
søfarende i druknedøden: 
En overmoden banan rørt 
sammen med en sjat porter, 
en sjat rødvin, et par skiver 
ost, Gamle Ole, og en anel-
se sukker. Klar til brug ef-
ter et par dage i den varme, 
solrige vindueskarm. Men 
ak – kun de, der er gjort 
af noget særligt, kan mod-
stå det uimodståelige. Det 
kunne Iris.

Nu fornemmer man nok, 
at Iris ikke er af denne men-
neskelige verden. Langt for-
ud for sin tid er smukke Iris, 
trods pigenavnet, af både 
han- og hunkøn, men også 
en DEN, og farvestrålende 
som en forførende dron-
ning. Iris er ikke fornavnet. 
Det er Apatura. Apatura 
Iris. På spansk Tornasolada 
- Den Changerende, den 
skiftende. I England siger 
de Purple Emperor – Kej-
ser i Violet. Ifølge de gamle 
grækere var Iris regnbuens 
gudinde og Apatura et gud-
inde-tilnavn.

Som nævnt tidligere, så 
er Iris ikke af denne men-

neskelige verden. Iris er 
en af vore største dagsom-
merfugle. Det er hannen, 
der har givet inspiration til 
navnene. Alt efter lysindfal-
det changerer han mellem 
det brune og den smuk-
keste violet. Hunnen er 
med sine brune farver lidt 
småkedelig. Til gengæld 
er hun større med sine otte 
centimeter fra vingespids 
til vingespids, næsten en 
halv centimeter mere end 
hannen. Vanerne er heller 
ikke af denne menneske-
lige verden: Sædvanligvis 
ses sommerfugle flagre 
poetisk omkring solbeskin-
nede blomster på vindstille, 
varme sommerdage. Men 
det er ikke omkring blom-
sterne, man finder Iris. De 
opholder sig for det meste 
oppe i trætoppene. Men en 
ildelugtende hundelort, der 
har ligget og gæret i somme-
rens lumre tordenvarme, er 
en ren lækkerbisken. Eller 
døde frøer, tudser eller an-
dre ådsler, der er gået over 
i den væskefyldte, halvt op-
løste tilstand, er lige til at 
stikke den gule snabel i.

Tidligere var Iris enormt 
sjælden her i landet og et 
virkeligt trofæ for som-

merfuglesamlere. Klima-
forandringer har imidlertid 
gjort, at den nu har fodfæ-
ste i landet og har etableret 
regulære ynglebestande 
flere steder i landet. Blandt 
andet ude i Pinseskoven på 
Vestamager, som huser en 
af landets største bestande. 
Måske er det én herfra, 
der fandt frem til min trap-
pesten torsdag d. 27. juni 
kl.08.55.

en hyldest til vores skoletid på Amagerbroskolen, 
nu Amager Fælled skole

Af: Søs Elletoft for Hanne 
Rasmussen

Vi gamle elever, der gik i 
U-klassens mellemskole i 
1950-54, har tidligere gjort 
os bemærket i Bryggebla-
det (20. oktober 2004), da vi 
fejrede 50-års jubilæum for 
vores skoleafslutning.

U-klassen var den første 
blandede klasse på skolen 
(skolen var kendt for rene 
pige- og drengeklasser), så 
vi var prøveklud for skolesy-
stemet.

I år, 2024, var det så 70-
års jubilæet, der skulle 
fejres, og champagneprop-
perne skulle springe. Det 
klarede Finn Bendixen, 
som er gammel bryggebo, 

men som i dag bor i Hede-
husene, med en frokostin-
vitation til sine gamle sko-
lekammerater. Den nød vi 
så på en dejlig solskinsdag i 
juni i dejlige omgivelser un-
der åben himmel. 

Desværre kom der en 
del afbud i år – klassen er 
skrumpet ind af naturlige 
årsager: Nogle er her ikke 
mere, andre ikke så mobile 
længere, og igen andre flyt-
tet udenlands eller langt 
væk. Eksempelvis Sonnich, 
som bor i Tønder, og som 
skulle sætte studenterhue 
på sit barnebarn. Han kom-
mer ellers altid, når der bli-
ver kaldt.

Vores U-klasse, som var 
oppe på 30 elever, var en 
særlig klasse at være elev 

i. Det skyldtes ikke mindst 
vores fantastiske klasselæ-
rer Helmuth Mathiasson 
og hans søde kone Gurli. 
De skabte et fællesskab, 
dels med sammenkomster 
i deres hjem, men især 
med hyppige ekskursioner. 
Hvert år tog de klassen med 
på udvidet weekend-cykel-
tur på Sjælland med over-
natning på vandrehjem. Vi 
elskede disse ture. 

I sommerferien arrange-
rede de også cykelture for 
de elever, der ikke kom på 
ferie. De var utroligt enga-
gerede i vores ve og vel.

Igennem årene sparede 
vi hver uge op til den store 
udenlandsrejse, som skulle 
gå til England, som en slags 
afslutning på vores skole-

gang. Det blev dog ikke 
England, som var for dyrt, 
men en togrejse til Tysk-
land. En kæmpe oplevelse 
for alle, da ingen havde væ-
ret i udlandet før.

Vi blev selvfølgelig spredt 
for alle vinde, da vi gik ud 
af skolen, men mange fort-
satte med at se hinanden. 
Nogle havde dyrket idræt 
som håndbold, badminton 
etc. 

Kærligheden blev også 
dyrket, fire elever blev æg-
tefolk (Cai og Britta, Njals 
foto, og Ole og Lise Sigbe-
rg).

Det var dog et større de-
tektivarbejde at finde alle, 
da vores 25-års jubilæum 
skulle løbe af stabelen. Vi 
fik lov at holde festen på 

skolen og var glade for, at 
vores lærer kunne deltage. 
Vi mistede ham desværre 
kort tid efter.

Efter 50-års jubilæet blev 
det så aftalt, at vi skulle ses 
hvert 3. år i oktober på en 
restaurant i Kastrup, hvor 
også Gurli Mathiasson 
deltog. På det seneste har 
vores sammenkomst været 
i Kulturhuset Islands Bryg-
ge. En slags hjemkomst, 
da næsten alle elever fra 
klassen boede på Bryggen, 
også vores klasselærer, og 
mange er konfirmeret og 
gift i Hans Tausens Kirke.

Hvert 3. år blev til hvert 
2. år og til sidst hvert år, 
alle blev jo ældre, og derfor 
skulle der ikke gå så lang 
tid imellem.

Det har ikke været muligt 
for alle at deltage hver gang, 
men mange har formået at 
holde sammen. Vi er seks 
piger, som mødes én gang 
i kvartalet i kulturhuset – 
Tutter, som stadig bor på 
Bryggen, sørger for, at der 
er et bord til os.

Nu ser vi så frem til atter 
at kunne samles igen hos 
Finn Bendixen i 2025, og 
forhåbentlig har flere mu-
lighed for at deltage.

Tiden fløj afsted, og alle 
var efterfølgende enige om, 
at succesen skulle gentages 
til næste år. 

elever i iV Mellem, 1954 Fra venstre: Ole, Ingelise, Åse, Finn Bødtker, Finn Bendixen og Hanne.
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Brombær Alley
Sensommeren er her, og det bugner med afgrøder, der er dyrket lokalt. Fælleden er under normale omstændigheder 
overrendt af naturnydere, gåturister og børneluftere, men i disse tider er der en anden gruppe, som har overtaget 
majoriteten - nemlig tålmodige brombærplukkere

Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker
redaktion@bryggebladet.dk

Nu peaker bærsæsonen! 
Bærrene har fået deres 
dybe mørke farve og ser 
ud, som om de er klar til at 
briste.

Brombær Alley kunne 
man også omdøbe fælle-

dens stier til i disse tider. 
Den karakteristiske saft er 
overalt på grusstierne, om 
det er fra tabt rov, tyngde-
kraftens forudsigelighed, 
eller om det er fuglene, 
der har været på spil, eller 
Bryggens børn, der har ka-
stet med dem, er ikke til at 
vide - men sikkert er det, at 

bærrene viser, at de har væ-
ret her.

samleraggregat
Det er nu, at man møder 
bærjægere i alle afskygnin-
ger. Førstegangs-jægeren, 
der straks tager de bær, 
som øjet møder. Uagtet om 

de hænger i hundetishøjde 
eller knallertudstødning-
ligeså.  

Den lettere øvede pluk-
ker, som er vidende nok til 
at søge lidt ind i undersko-
ven for at finde sit bytte 
- væk fra den generelle po-
pulation og de større stier 
til de lidt mere stilfærdige 
jagtmarker.

Praktikeren, som er i 
stand til at nå de briste-
klare bær, der sidder øverst 
oppe på busken, hvor ingen 
andre kan nå. Denne bær-
jæger er altid i besiddelse 
af en form for samleraggre-
gat, der kan hjælpe til at nå 
de næsten uopnåelige bær. 
Det kunne være en skam-
mel eller stige, men det 
kunne også være en grab-
ber, så man er i stand til at 
hive grene tæt på sig, så 
bærrene følger med.

Den rutinerede samler, 
som man nærmest ikke ser. 
Denne samler har sine helt 
særligt udvalgte “spots”, 
som der bliver gået målret-
tet efter, og som giver stor 
høst år efter år. Disse spots 
er oftest ikke besøgt af nog-
le af de andre samlere, og 
de er derfor at betragte som 
jægerens egen lille brom-
bærhave.

Kulinarisk vrede
Udover glæden ved at gå på 
fælleden og samle bær ind 
til en kage, chutney, mar-
melade eller blot til morgen-
maden, er der også noget 
global retfærdighed over, 
at der er bær og frugter at 
samle, uden at de skal være 
fragtet langt fra fremmede 
himmelstrøg.

Bær i sæson smager bare 

bedre. Hvis der er noget, 
der kan vække min kulina-
riske vrede, er det, når jeg 
ser, at hylderne i supermar-
kederne er fyldt med jord-
bær, hindbær, asparges og 
lignende året rundt. 

Det er en uskik, hvis du 
spørger mig. Jordbær i ja-
nuar måned smager ikke af 
jordbær. De smager blot af 
ingenting. Det samme gør 
sig gældende for asparges. 
De tynde smagsløse eksem-
plarer, der findes på hyl-
derne i efterårsmånederne, 
er en hån mod, hvordan en 
asparges skal både smage 
og se ud.

Køber man dem derimod 
om foråret og sommeren, er 
de både tykke, smagsfyldte 
og sprøde, som de skal 
være.

Det samme gør sig gæl-
dende for mange andre 

varer, som det åbenbart er 
blevet bydende nødvendigt 
at kunne erhverve sig året 
rundt, frem for når de er i 
sæson.

Derfor er alle de forskel-
lige brombærplukkere på 
fælleden ikke blot et udtryk 
for god smag og stil, men 
også et statement om, at va-
rer i sæson er meget federe 
end det modsatte. 

“Gode ting kommer til 
den, som venter”, er ikke 
blot et udtryk i denne sam-
menhæng, men en måde at 
leve på! Af alle de glæder, 
som vi har, er forventnin-
gens nu den største - det 
burde vi dyrke lidt mere.

Brombærplukkere i alle 
afskygninger - fyld jeres po-
ser, og vær stolte over, at i 
evnede at vente.

BROMBæRMARMeLAde

En opskrift på en marmelade, som er nem at lave, og hvor 
bærrene kan udskiftes med hvad man foretrækker. Selv en 
pose bær fra frostboksen kan bruges, hvis man ikke ønsker 
at bruge friske bær.

n 500 g friskplukkede brombær
n 400 g sukker
n en sjat vand

Ingredienserne kommes i en gryde, der sættes på medium 
blus - kog op og lad sukkeret blive opløst og kog herefter 
marmeladen i 8-10 minutter alt efter ønsket konsistens.

Derudover kan man tilføje krydderier, hvis man ønsker at 
trække i en anden retning.

Ønskes en tynd marmelade, koges den mindre tid, og øn-
skes en tykkere en af slagsen, koges den lidt mere ind.

Husk på, at når marmeladen køles af, vil den altid være tyk-
kere i konsistensen, end når den er varm.

isbjørnen vinder 
stort
11-2 sejr til Café Isbjørnen 
i venskabskamp mod Café 
Haraldsborg
Fast læser af Bryggebladet 
Karlis W. Pedersen, var på 
pletten da Café Isbjørnen 
vandt det lokale fodboldder-
by 11-2 over Café Haralds-
borg den 17. august i He-
kla Park. Kampen mellem 
de lokale beværtninger er 
endnu ikke en fast tradition, 
men mon ikke det gentages 
i 2025.

- Det var helt vildt, sagde 
“Charlie”. 

Resultatet var 11-2 eller 
11-3. Det skyldes nok, at 
Isbjørnen har fået en del 
yngre stamgæster.

Den unge Christian, fra 
Isbjørnens hold, blev kåret 

som kampens spiller. Mu-
rer-Klaus var holdleder. 

Der har tidligere været 
arrangeret en turnering 
mellem de fire traditionelle 
beværtninger, Café Isbjør-
nen, Café Haraldsborg, 
Café Langebro og Artilleri-
caféen. 

ljg

de to hold bestod af stam-
kunder fra de to bevært-

ninger.



20 BRYGGEBLADET FAgREgisTER  12. september 2024

Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk

bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Test din viden om 
islands Brygge

1. Hvornår ringede Hans Tausens kirkeklokke for 
første gang?

    
 a. 25. december 1907
 b. Store Bededag 1917
 c. Skærtorsdag 1927
 
2. Bryggens første bibliotek åbnede i 1928. På hvilken 

adresse?

 a. Artillerivej 70 i Gullfosshus
 b. Amager Boulevard 4 i Langebrohus
 c. Reykjaviksgade 1 i Islandsborg

3. I 1961 flyttede en ny lejer ind på adressen 
Snorresgade 13-15. Der lejes 11.000 kvadratmeter. 
Men af hvem?

 a. Sygeforsikringen ”danmark”
 b. Beskatningsdirektoratet
 c. Den nyoprettede Telestyrelsen

4. Siden 1981 har der været planer om at bygge et 
islamiske kulturcenter på Bryggen. Hvorhenne?
 

 a. Midt i Havneparken – dér hvor Kulturhuset ligger
 b. Midt på Faste Batterigrund – lige overfor 

Københavns Universitet
 c. På de grønne arealer på Artillerivej – hvor 

Skolehaven Islands Brygge ligger i dag.

(se svarene på side 18)
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Læs mere på 
bryggenet.dk

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere ople-
ver, er relateret til bruger-
nes eget udstyr, specielt 
trådløse net (wifi). Bryg-
genet tilbyder derfor gratis 
hjælp fra en teknikker, 
som hjælper med at opti-
mere din wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved 
at guide dig igennem de 
mest almindelige løsnin-
ger og problemstillinger. 
Hvis dette ikke hjælper 
på hastigheden, så vil 
teknikeren vurdere om der 
er grundlag for et hjem-
mebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en 
gennemgang af din nuvæ-
rende wifi-løsning, med 
det formål at finde frem 
til årsagen for udfordrin-
gerne. Som en del af gen-
nemgangen vil teknikeren 

også sikre, at din trådløse 
router er indstillet korrekt 
for at få den bedst mulige 
oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, 
hvad der yderligere kan 
foretages for at få det 
bedste ud af din internet-
forbindelse. Her kunne 
mulige optimeringsforslag 
være en bedre placering 
af den trådløse router, 
udskiftning af den trådløse 
router eller udbygning af 
det nuværende signal. 
Bryggenet dækker om-
kostningen til teknikerbe-
søget, og hvis du ønsker at 
tage imod et optimerings-
forslag, så vil du få oplyst 
prisen for dette inden 
arbejdet startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 
2300 99, hvor Fiberby sid-
der klar til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, 
faktura og abonnements-
vilkår. 

Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du 
vil melde om fejl på de 
tjenester du modtager. 
Kundeservice leveres af 
de firmaer, der står for 
vore tjenester, så der er 
forskellige kontaktpunkter 
og åbningstider for hhv. 
internet og tv.
Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag kl. 9 
– 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en 
e-mail til support@fiberby.
dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Norlys.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage 
kl. 09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til: 
kontakt.digital@norlys.dk

Bryggenets priser

Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

Tv
Lille pakke: 220 kr./md.
Mellem pakke: 489 kr./md.
Stor pakke: 739 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 415 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 505 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 575 kr./md.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

sådan kommer du i gang igen efter sommeren
Har du svært ved at komme i gang efter en god og lang ferie med masser af mad, cocktails og kold rosé på 
terrassen? Så læs med her og få nogle tips til at komme i gear igen

Tekst: Oliver Marker
Foto: Nicklas Vo Giver
redaktion@bryggebladet.dk

Sommeren er ofte fyldt med 
afslapning, rejser og socialt 
samvær, hvor træningsru-
tinen nemt kan blive sat på 
pause. Når ferien er ovre, 
og hverdagen kalder igen, 
kan det være en udfordring 
at genoptage træningen. 
Men med den rette tilgang 
kan du hurtigt komme til-
bage på sporet.

Her kommer 3 tips til at 
komme i gang og 3 tips til at 
holde de gode træningsva-
ner kørende.

start stille og roligt ud
Selvom det kan være fri-
stende at kaste sig direkte 
ud i din gamle træningsru-
tine, er det vigtigt at starte 
blidt ud. Kroppen kan have 
mistet noget af sin styrke 
under ferien, så det er bedre 
at begynde langsomt for at 
undgå skader. Start med let-
tere vægte, færre gentagel-
ser eller kortere trænings-
sessioner og byg gradvist 
op igen. Det gode er, at du 
nok skal få den styrke, du 
havde før, hurtigt tilbage. 

I forlængelse af det er det 
også vigtigt, at du skruer 
ned for dine forventninger. 
Hvis du sætter urealistisk 
høje mål, kan du hurtigt 

blive demotiveret. Sæt dine 
forventninger ned og sæt 
opnåelige mål. Det er helt 
fint, at du kan finde tid og 
overskud til at træne to-tre 
gange om ugen frem for 
fem - så længe du kommer 
af sted.

En af de bedste måder at 
sikre, at du kommer afsted 
og tilbage i en regelmæssig 
træningsrytme, er at plan-
lægge dine træningsses-
sioner. Du skal simpelthen 
sætte tid af i din kalender 
på specifikke dage og tids-
punkter, som du dedikerer 
til træning. At have en fast-
lagt plan hjælper med at 
skabe struktur og mindsker 
risikoen for, at træningen 
bliver nedprioriteret eller 
“glemt”.

Hold de gode vaner og 
rutiner kørende
Når du starter op igen, er 
det vigtigt at huske på re-
stitution - din krop har brug 
for tid til at tilpasse sig den 
øgede aktivitet, så sørg for 
at give dig selv nok hvile 
mellem træningsdagene. 
Kvalitetssøvn og ordentlig 
kost er også afgørende for 
en god restitution, så din 
krop har de bedste forud-
sætninger for at komme sig, 
og du kan holde ved dine 
nye vaner.

Fordi når du først er kom-

met i gang igen, er det vig-
tigt at holde fast i dine nye 
vaner. Vedholdenhed og 
vedvarenhed er nøglen til 
at opnå resultater og bevare 
motivationen. Selvom det 
kan være udfordrende at 
finde tid og energi til træ-
ning i en travl hverdag, vil 
det blive lettere, jo mere 
det bliver en fast del af din 
rutine.

En anden måde, man 
kan gøre det nemmere for 
sig selv, er at have en træ-
ningspartner. Det kan være 
en stor motivationsfaktor, 
og sammen kan I holde 
hinanden ansvarlige, op-
muntre hinanden og gøre 
træningen mere social og 
sjov. Hvis du har en ven, der 
også vil tilbage i form efter 
ferien, kan I drage fordel af 
at træne sammen.

Det behøver ikke være 
en skræmmende opgave at 
komme tilbage til træning 
efter en sommerferie. Ved 
at tage det stille og roligt, 
sætte realistiske mål og fo-
kusere på glæden ved træ-
ning kan du hurtigt finde 
tilbage til din rytme og 
nyde fordelene ved en sund 
og aktiv livsstil. Husk at den 
vigtigste del af træning er at 
gøre det til en vedvarende 
vane, så du kan fortsætte 
med at opnå dine mål langt 
ind i fremtiden.

Få flere tips til din træning 
på mnptrainingclub.dk eller 
følg @mnptrainingclub på 
Instagram, TikTok og Face-
book.

Har du brug for hjælp til din 
træning efter ferien, så tøv 

ikke med at komme og sige 
hej i MNP Training Club..
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk TAk FoR 

sTøTTEN

Test din viden - svar

1. (b). store Bededag 1917. den nuværende kirketårn blev først 
indviet i 1936
2. (a). Artillerivej 70 i Gullfosshus .
3. (b). Beskatningsdirektoratet
4. (b). Midt på Faste Batterigrund – lige overfor Københavns 
Universitet.

NeUMANNS 
NATUR

Liv er lig med død
I religioner skal døden overvindes – men livet på jorden kan kun eksistere i vekselvirkningen 
mellem liv og død. Forpersonen med leen er et ubehageligt bekendtskab, lige når det kommer 
til en selv og ens nærmeste. Men vi burde være fans af fanden - eller den biologiske cyklus, som 
det burde hedde

Tekst og foto: Thomas 
Neumann
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Det siges, at humor og in-
telligens er ligeligt fordelt 
mellem alle mennesker, da 
alle mener, at de netop besid-
der disse to ganske nyttige 
egenskaber. Døden er dog 
100 procent demografisk og 
demokratisk fordelt blandt 
alle os mennesker og alt 
andet liv.  Alle burde være 
grundbegejstret for døden. 
Vores elskede solsort har en 
bestand på 1,2 millioner par 
blot i Danmark. Hvis hvert 
par fik bare fire unger, der 
overlevede katte, krager med 
mere hvert år, og også fire af 
deres unger overlevede, så 
ville vi alle snart være pres-
set ud i Øresund. 

Reinkarnerede 
vandmænd
Heldigvis er der altid fakto-
rer, der holder livet i skak, 
og vi ved fra Bergman, at 
døden vinder til sidst. Så in-
tet liv uden døden, og vi men-
nesker er vel de eneste, der 
drømmer om og er rimelig 
besat af udødeligheden. Der 
findes en 4 millimeter stor 
vandmand, der dør, og nyt 
liv opstår fra de døde celler. 
Men hvem vil have et evig-

heds-turpas, hvor man skal 
hamskifte til en vandmand.

I planteriget er der græs-
ser, der rodskyder næsten 
uendeligt. Der er træer, 
der er 4.-5.000 år gamle, og 
svampe, der er over 6.000 år 
gamle.

Alfons Åbergs far siger 
meget flegmatisk: ”en ting 
af gangen og penge på løn-
ningsdagen”. Det er faktisk 
opskriften på et langt liv for 
både padder, fisk og patte-
dyr. Grønlandshajen bliver 
over 400 år gammel, og den 
svømmer langsomt. Det 
samme gælder kæmpeskild-
padderne, der bliver 150 år 
plus det løse. Hos os pattedyr 
er der en direkte sammen-
hæng mellem hjernestørrel-
se, stofskifte og vægt. I den 
ene ende har vi spidsmusen, 
der vejer et par gram og har 
kæmpe stofskifte. Jeg har 
engang ved en fejl fanget en 
spidsmus i en musefælde, 
da der skulle bruges nogle 
almindelige mus til noget for-
midling. Nå, men da der gik 
timer mellem, at jeg tjekkede 
fælderne, døde spidsmusen 
desværre af sult. Den skal 
spise hele tiden, og der var 
kun korn og æble i fælden, 
og spidsmus spiser kun kød.

Toppen af 
alderskransekagen

Uden mine fælder lever den 
max. 1-2 år. Muldvarpen le-
ver et par år længere, haren 
og ræven bliver 10-12 år max. 
Alle pattedyr ligger på denne 
linje, og vi mennesker deler 
100+ år med de store hvaler 
på toppen af alderskranse-
kagen. Vi er alle blandt de 
udvalgte af evolutionen til at 
være her i dag – men vi er 
selekteret på reproduktions-
evne, problemløsning, socia-
le evner, adaptivt immunfor-
svar med mere. 

Intet sted i vores lange 
rejse har høj alder været en 
del af selektionstrykket. Så 
derfor er vores kroppe og 
hjerner slet ikke beregnet til 
at blive 70-100 år, som vi alle 
gerne vil blive. Men den gode 
gamle nyhed er, at vi kender 
opskriften på det gode liv – 
noget med sociale relationer 
og hjælpe andre, kogt lidt 
ned her.

Nyd derfor den ”døende” 
natur på fælleden. Hvor in-
sekterne dør, planter visner, 
træerne lukker ned. Natu-
ren får nu byggemateriale 
tilbage til næste forår, og der 
er æg, pupper, frø med mere 
i sprækkerne og jorden til 
endnu en runde til foråret. Vi 
er jo alle mega bagud med at 
forstå naturen, og den bed-
ste måde er at starte med at 
have fingrene nede i naturen, 

og det er hvad Københavns 
Kommune vil have os til med 
en midlertidig grejcontainer 
på fælleden – ganske som 
den, der stod ovre ved ind-
gangen til fælleden ved DR 

Byen for mere end 20 år si-
den, og som lærerne elskede.

død og levende - svampene 
ligger på Lit de parade - men 
de er fulde af liv. Millioner af 
sporer 
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GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Følg os på  
Facebook og Instagram

KANTATEGUDSTJENESTE 
SØNDAG DEN 13. OKTOBER KL. 16

Til denne Ulvetime skal vi lytte, smage, dufte, se og føle. Vi danser og 
synger – og fejrer, at vi er helt perfekte – præcis som vi er. 

Bagefter er der fællesspisning i salen. Pris 30 kr. for voksne, børn 
spiser gratis. Ingen tilmelding.

MINDFUL MORGENSTUND 
FOR STUDERENDE     
HVER TIRSDAG KLOKKEN 9
Kunne du tænke dig en rolig start på dagen? Prøv en mindful stund i 
kirkerummet! 

Den varer 30 minutter og efterfølgende serveres en let morgenmad for 
dem, som har tid og lyst. Første gang er tirsdag den 17. september. 
Med studenterpræst Camilla Aggersbjerg og mindfulnessinstruktør 
Maja Folkenberg.

ULVETIME OM DE FEM 
SANSER 
ONSDAG DEN 16.OKTOBER KL. 17

Søndag den 15. september 
kl. 11
Højmesse 
med sognepræst Lars Ahlmann 
Olesen

Søndag 22. september 
kl. 11
Højmesse
med sognepræst Jeanette 
Sauerberg

Søndag 29. september 
kl. 11 
Højmesse
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen

Søndag 6. oktober 
kl. 11 
Højmesse
med sognepræst Camilla 
Aggersbjerg

Søndag 13. oktober 
kl. 11 
Højmesse
med sognepræst Lars Ahlmann 
Olesen

Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

12. september 2024

Johann Sebastian Bach, BWV 49: "Ich geh’ und suche mit Verlangen". J.S. 
Bach komponerede denne kirkekantate i Leipzig og opførte den første gang 
den 3. november 1726. Det er en solokantate, en dialog mellem sopran og bas.

Medvirkende: Sopran Helena Magnusson, bas Joel Kyhle, orkester Origina-
lerne.org, liturg Ghita Katz Olsen.

Kom og hyg dig med os til vores onsdagscafé. Vi byder på fællessang fra 
Højskolesangbogen - akkompagneret af lækker kage og en 
dejlig kop kaffe. 

Det er gratis. Tilmelding er ikke nødvendig - du dukker bare op. Det er 
altid på onsdage, og vi begynder klokken 13:30. 

I efteråret 2024 er der onsdagscafé på de her dage:

Den 25. september, den 9. oktober, den 23. oktober, den 13. november 
og den 27. november.

ONSDAGSCAFÉ MED 
FÆLLESSANG 
ONSDAG DEN 25. SEPTEMBER KL. 13:30

Har du lyst til at få indflydelse på, hvad der sker i vores kirke på 
Bryggen? 

Bliv en del af dit lokale menighedsråd, og vær med til 
skabe liv og fællesskaber for naboer - børn, unge og ældre på 
Islands Brygge. 

Du bestemmer, hvad din kirke kan. Lyder det som noget for dig? 

Læs mere her: https://abmr.dk/islands-brygges-sogn/ 

MENIGHEDSRÅDSVALG 
2024 
TIRSDAG DEN 17. SEPTEMBER KL. 19 

Elsker du og dit barn musik? Tumlingemusik er et godt bud på at dyrke 
det! Det er for børn i alderen et til to år, som skal have en voksen med.

Tumlingemusik varer en time og er om onsdagen klokken 15. Det koster 
200 kroner for forløbet, som begynder den 23. oktober og slutter den 
27. november. Vi har også et hold, der allerede er gået i gang, som der 
fortsat er pladser på. Du kan tilmelde dig på vores hjemmeside.

TUMLINGEMUSIK  
ONSDAGE KLOKKEN 15 

Kalder alle børn i 0. til 2. klasse! Spirekor er startet op igen efter 
sommerferien, og du kan stadig nå at være med. 

Vi synger i tre kvarter, og det er blandt andet kanon, børnesange og 
salmer, som vi kaster os ud i. Korleder er Stephan Haagensen. 

Du kan læse mere og tilmelde dig gennem hjemmesiden.

SPIREKOR  
ONSDAGE KLOKKEN 16 

Skal du og din baby være med til babysalmesang? Vi er begyndt 
efter sommerferien, men på den anden side af efterårsferien 
starter vi nye hold op igen! De nye hold begynder mandag den 28. 
oktober og løber til og med mandag den 16. december.

Babysalmesang byder på rytmik, hyggeligt samvær og selvfølgelig 
også sang. Underviser er Anne Sophie Hjort Ullner. Det koster 300 
kroner for hele forløbet, og du kan tilmelde dig via vores hjemmeside. 
Holdene inddeles efter alder og kan enten være klokken 9, 10 og 11.

BABYSALMESANG   
MANDAGE KLOKKEN 9, 10 OG 11 

Den første lørdag i november holder vi højskoledag! I løbet af dagen 
kan du opleve forsker Cecilie Rubow fortælle om ”Indendørsmenneskets 
natur”, forfatter og musiker Kristian Leth om ”Håb - et forsvar for frem-
tiden” og en sangtime med Jørgen Anker Jørgensen. 

Det koster 120 kroner at være med, og du får også kaffe og frokost med.
Tilmelding på hjemmesiden

HØJSKOLEDAG 
LØRDAG DEN 2. NOVEMBER 
KL. 9:30-17:00




